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وزیر تعاون:

4500 واحد 
نیمه تعطیل احیا شد

شناسایی ۱0 هزار بنگاه 
معاملات املاک بدون مجوز

صنایع در صدر تامین برق 
در نیمه نخست سال

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

بانک مرکزی عاجز از 
کنترل تورم خود خواسته

تناقض در آمارهــا و نحوه 
تحلیل و ارایه آنها ســابقه 
طولانی در اقتصاد کشــور 
دارد. به گونــه ای که آمار 
اعلامی معاون بانک مرکزی با آمارهای خود رئیس 
جمهور متناقض است. اصولا آمارسازی ها تلاش 
مدیران برای ابقا، پز مدیران بالاتر و آتش بر زخم 
مردمان این سرزمین بوده که معیشت شان روز به 
روز سخت تر می شود. عامل اصلی رشد تورم، رشد 
قیمت ارز اســت. تورم حاصل و رکود ایجاد شده 
خود بانک مرکزی است. چراکه با تغییر مدیریت 
در محدوده 50 هزار تومانی دلار چند روز عرضه 

متوقف شد تا به فشار...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی
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مدارس شهری به اینترنت فیبر نوری متصل می شوند

رشد 5 تا ۷ برابری کاربران 
پیام رسان های بومی

پیش بینی کاهش تورم به کانال 30 درصد تا پایان سال

شتاب  تورم  مهار  شد
صفحه2

صفحه3

رشد  قیمت  مسکن  منفی  شد
اخذ   مالیات   از ۶ هزار  خانه  خالی   در   پردیس

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات گفت: یکی از 
اولویت هــای وزارت ارتباطات و فنــاوری اجرای 
پروژه فیبرنوری در مدارس اســت. عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در روز اول مهر 
ماه با حضور در مدرسه حضرت مریم )س( در شهر 
تهران، زنگ شروع سال تحصیلی جدید را نواخت. 
زارع پور در جمع دانش آموزان با اشاره به همزمانی 
هفته دفاع مقدس با بازگشایی مدارس گفت: کشور 
ما چند صد هزار شهید را تقدیم کرده است تا در این 
آرامش و امنیت، سال تحصیلی را جشن بگیریم و 
جا دارد یاد آنها را گرامــی بداریم. وی با بیان اینکه 
به پشتوانه ایثار و از خودگذشتگی شهدا و مجاهدت 
متخصصانی داخلی، ایــران در حوزه های گوناگون 
جزو کشورهای پیشرفته دنیاست، افزود: امروز ایران 
اسلامی در صنعت فضایی جز ۱0 کشوری است که 
دارای چرخه کامل فضایی است و از ساخت ماهواره 
تا پرتاب آن توسط متخصصان و تجهیزات و ماهواره 
برهای ایرانی انجام می شود و خبر خوب اینکه امسال 
چند پرتاب فضایی خواهیم داشت. زارع پور اظهار 
کرد: موفقیت های به دست آمده به پشتوانه مجاهدت 
شهادت و با کار و تلاش متخصصان به دست آمده 
که پشت همین میز و صندلی درس خواندند. وی 
با اشاره به پیشرفت های قابل توجهی که در حوزه 
پیام رسان های داخلی در کشور به دست آمده است، 
تصریح کرد: خوشبختانه با تلاش متخصصان ایرانی 
پیام رسان های بومی به دستاوردهای بزرگی دست 
پیدا کرده اند و با خدماتی که ارائه می دهند نسبت به 
سال گذشته که به مناسبت شروع سال تحصیلی 
صحبت می کردم، امروز 5 تا ۷ برابــر آن روز کاربر 
جذب کرده اند. زارع پور با اشــاره به برنامه وزارت 
ارتباطات برای اتصال همه مــدارس به فیبرنوری 
خاطرنشان کرد: حوزه مأموریت های وزارت ارتباطات 

از اعماق اقیانوس ها تا فضا را...

اجتماعی

همزمان با حضور رئیس جمهور در مدرسه شهید 
کمندی شهرستان بهارســتان در جنوب غربی 
استان تهران، علاوه بر به صدا درآمدن زنگ آغاز 
سال تحصیلی ۱۴0۳-۱۴0۲، بهره برداری از ۱0 
هزار کلاس درس جدید در سراســر کشور نیز 
آغاز شد. سید ابراهیم رئیسی صبح روز شنبه در 
نخستین روز مهر ماه ۱۴0۲، با حضور در مراسم 
آغاز سال تحصیلی جدید، ضمن افتتاح ۳ مدرسه 
در شهرستان بهارستان، دستور افتتاح همزمان 
۱0 هزار کلاس درس جدید را در سراسر کشور 
صادر کرد. ســاخت این مدارس و هفت مدرسه 

دیگر به دســتور رئیس جمهور و در جریان سفر 
استانی دی ماه سال گذشــته به این شهرستان 
آغاز شــده بود. ســال تحصیلی ۱۴0۲-۱۴0۳ 
با »شعار مدرســه قوی، ایران قوی« امروز یکم 
مهر ماه با حضور رئیــس جمهور، همراهی وزیر 
آموزش و پرورش و با حضور جمعی از معلمان و 
دانش آموزان در آموزشگاه شهید امیر کمندی 
شهرستان بهارستان در جنوب غرب استان تهران 
آغاز شد. در دو سال گذشــته بیش از سه و نیم 
میلیون مترمکعب فضای آموزشی توسط دولت 

مردمی به آموزش و پرورش تحویل شده است.

ســاعات کار ادارات تهران در نیمه دوم ســال نیز بر 
اساس مصوبه دولت همچنان شناور است، اما بانک ها 
و مدارس نیز امسال همچون سال گذشته برای کنترل 
ترافیک معابر پایتخت با ساعات جدید کارشان را آغاز 

خواهند کرد که جزییات آن در ادامه می آید.
شنبه اول مهر روز بازگشــایی مدارس و روز نخست 
سال تحصیلی ۱۴0۳ـ۱۴0۲ برای تمامی پایه های 
تحصیلی بود. در همین راستا محمد مهدی کاظمی، 
رئیس ستاد بازگشایی مدارس وزارت آموزش و پرورش 
در خصوص ساعت شروع کلاس های درس در مهر 
امسال می گوید: ساعت شروع کلاس درس و نه آغاز 
فعالیت مدارس با رعایت ساعت مصوب در هر دوره 
تحصیلی، برای مقطع ابتدایی ۸ صبح و برای مقطع 

اول و دوم متوسطه ۷:۳0 صبح است.
نازک نوبری، مشاور معاون نوسازی سازمان اداری و 
استخدامی کشور نیز در تشریح جزییات تغییر ساعت 
کاری دستگاه های نظامی و انتظامی، ادارات، بانک ها، 
مراکز آموزشی، اصناف و بازاریان در شهر تهران و سایر 
استان ها اظهار می کند: طبق مصوبه ۲۸ اسفند ماه 
سال گذشته، تغییر ســاعت اداری در راستای ارتقاء 
بهره وری اعمال شده. به این ترتیب است که واحدهای 
نظامی و انتظامی از ساعت ۶:۳0 و واحدهای صنعتی 
از ساعت ۷ صبح آغاز به کار خواهند کرد. درباره ادارات 
نیز باید گفت که دســتگاه های ملی مستقر در شهر 
تهران از ساعت هفت تا ۹ صبح ساعت آغاز به کارشان 
شناور بوده و می توانند ساعت حضور خودشان را بر 
این اساس تنظیم کنند و ســاعات کاری واحدهای 
استانی که شامل استان تهران و سایر استان هاست نیز 

از ساعت هفت صبح آغاز خواهد شد.
وی می افزاید: بر اســاس این مصوبه ســاعت کاری 
بانک ها به این صورت تعیین شــده است که از هفت 
صبح آماده به خدمت هستند؛ اما ساعت ۷:۳0 دقیقه 
مردم می توانند مراجعه کنند. مراکز آموزش عالی نیز 
از ساعت هشت صبح و اصناف و بازاریان هم از ساعت 
۹:۳0 صبح هستند. مشاور معاون نوسازی سازمان 
اداری و استخدامی کشور تاکید می کند: در مصوبه 
۲۸ اسفند ماه سال ۱۴0۱، مدارس ساعت کارشان 

مشخص شده و مدارس مقطع ابتدایی هشت صبح و 
مقطع متوسطه ۷:۳0 صبح بود.

علیرضا فخاری، استاندار تهران نیز پیش تر در تشریح 
روند بهره گیری از شناورسازی برای کاهش بار ترافیک 
به ویژه در مهرماه و بازگشایی مدارس اظهار کرده بود: 
در استان تهران قائل به شناورسازی ساعات آغاز به 
کار دستگاه های مختلف هستیم و در حال حاضر نیز 
اجرا می شود. وی همچنین تاکید کرده است: به این 
ترتیب صبح ها از ساعت ۷ تا ۹ صبح برای افرادی که 
می توانند وقت خود را تنظیم کنند به مسئولین ادارات 
این اختیار داده شده که نسبت به اعمال شناورسازی 
آغاز به کار اقدام کنند. مدارس نیز طبق برنامه گذشته 
با همین ساعت ها تنظیم می شود و مشکلی در این 
زمینه وجود ندارد. قدرت الله شفیعی، معاون توسعه 
مدیریت و منابع استانداری تهران نیز در گفت و گو 
با ایسنا، درباره آخرین جزییات ساعت کاری ادارات و 
دستگاه های مختلف در شهر تهران از ابتدای مهرماه 
سال ۱۴0۲ اظهار می کند: بر اساس ابلاغ تصویب نامه 
هیأت وزیران ساعت کاری رسمی ادارات و واحدهای 
ستادی و استانی و مدارس و انتظامی و نظامی اعلام 
شده است، بطوریکه دستگاه های اجرایی مستقر در 
سطح شهر تهران، ساعت کاری خود را از ۱۸ شهریور 
به صورت شناور و از ساعت ۷ تا ۹ صبح آغاز کردند و 
واحدهای استانی و شهرســتانی نیز اعلام شد که از 

ساعت ۷ صبح خدمات خود را ارائه خواهند داد.
وی درباره ساعت شروع به کار مدارس نیز می گوید: 
بر اســاس ســاعتی که قبلًا هم اعلام شده مقاطع 
متوسطه ســاعت ۷:۳0 صبح و مقاطع ابتدایی هم 
ساعت ۸ صبح شروع به فعالیت خواهند کرد. به گفته 
شفیعی، کارکنان زن که سرپرست خانواده هستند 
و یا والدین شاغل در دستگاه های ستادی استانی و 
شهرســتانی هم از مزیت شناورسازی ساعت کاری 
استفاده خواهند کرد. از زمان اجرای طرح شناورسازی، 
هماهنگی های بسیار خوبی بین مجموعه های بین 
بخشی شکل گرفته، اما امیدواریم در هفته اول مهرماه 
این هماهنگی های درون بخشــی به حداکثر میزان 

خود برسد.

همزمان با سفر یک هیأت گردشگری از ایران به قفقاز 
روسیه، لغو روادید سفرهای گروهی بین ایران و روسیه 
به اجرا گذاشته شد. ایران و روسیه توافقنامه ای را به 
منظور لغو ویزای گروهی گردشگری بین دو کشور به 
اجرا گذاشتند، که این توافق در تاریخ ۱ جولای ۲0۲۱ 
بسته شده بود و در چارچوب آن، شهروندان ایران و 
روسیه می توانند بدون ویزا برای اهداف توریستی در 
گروه هایی از پنج تا پنجاه نفر برای یک دوره حداکثر 

پانزده روزه از کشورهای یکدیگر دیدن کنند.
از همین رو، با سفر یک هیأت گردشگری از ایران به 
منطقه قفقاز روسیه، این توافقنامه برای شهروندان 
ایرانی رسما به اجرا گذاشته شد. رییس نمایندگی 
بازرگانی سفارت روسیه در ایران نیز  از آغاز سفرهای 
بدون ویزای نخستین گروه های گردشگری ایران به 
روسیه و بالعکس خبر داد. روز دوشنبه، سوم مهرماه 
۱۴0۲ نیز با سفر یک هیأت گردشگری از روسیه به 
شهر بابلسر استان مازندران، لغو رسمی روادید سفر 
گروهی به ایران به اطلاع شهروندان روسیه رسانده 
می شــود. حرمت الله رفیعی ـ رییس هیأت مدیره 
انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرتی ایران ـ در 
سفری که به همراه جمعی از دفاتر خدمات مسافرتی 
به منطقه قفقاز روسیه داشته است، به ایسنا گفت: در 
ادامه تفاهم نامه ای که در خردادماه ۱۴0۲ در حضور 
وزیر توسعه اقتصاد روســیه با مجموعه گردشگری 
قفقاز و انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی ایران 
امضا شد، این هیأت متشکل از تعدادی از آژانس های 
مســافرتی ایران بدون ویزا به کشور روسیه وارد شد 
و قرار است با ســفر در منطقه قفقاز، ظرفیت های 

گردشگری بین ایران و این منطقه بررسی شود.
او اضافه کرد: با توجه به سفر هیأت گردشگری ایران 

و روســیه به دو کشــور در هفته جاری، از این پس 
گردشگران ایرانی و روسی در قالب تورهای از 5 تا 50 
نفر و از طریق دفاتر خدمات مسافرتی می توانند بدون 
ویزا به دو کشور ســفر کنند. علی اصغر شالبافیان ـ 
معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی ـ نیز اجرای توافقنامه لغو روادید 
ســفرهای گروهی بین ایران و روسیه را تایید کرد و 
به ایسنا گفت که برای اجرای این توافق نامه لازم بود 
آژانس های گردشگری دو کشور معرفی شوند که از 
ایران حدود ۸0 آژانس مســافرتی و از روسیه حدود 
۱00 آژانس مسافرتی معرفی شده اند که این تعداد و 

عملکرد آن ها هر سال بازنگری می شود.
دیمیتری واخروکوف، معاون وزیر توسعه اقتصادی 
روسیه نیز حدود دو ماه پیش از اجرای به زودی لغو 
روادید ســفرهای گروهی بین ایران و روسیه خبر 
داده و گفته بود: روسیه بر توسعه مبادلات توریستی 
دوجانبه با چین، ایران و هند متمرکز شده است. ما در 
حال کار روی سفرهای گروهی بدون ویزا، ساده سازی 
پرداخت ها و ســایر زمینه ها برای گردشــگران این 
کشورها و همچنین کشورهای عربی هستیم و این 

یکی از اولویت های استراتژیک امروز روسیه است.
توافقنامه لغو روادید ســفرهای گروهی شامل حال 
ســفرهای انفرادی نمی شــود. با این وجود، روسیه 
امکان صدور ویزای الکترونیک را برای ســفر به این 
کشور برقرار کرده است. اتباع 55 کشور از جمله ایران 
می توانند در مدت چهار روز کاری، ویزای توریستی 
را الکترونیکی برای سفر به این کشور دریافت کنند. 
هزینه دریافت ویزای الکترونیک روسیه برای هر نفر 
حدود 5۲ دلار است که برای پرداخت این هزینه به 

کارت های اعتباری بین المللی نیاز است.

معــاون اول رئیس جمهــور از نمایشــگاه 
»ایران نوشــت« بازدیــد کــرد و در گفت وگو 
با تولیدکننــدگان و خریــداران، وضعیت بازار 
لوازم التحریر را در آســتانه آغاز سال تحصیلی 
جدید مورد بررســی قرار داد. محمد مخبر در 
محل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
حضور یافت و از غرفه های مختلف نمایشــگاه 

لوازم التحریر ایرانیِ »ایران نوشت« بازدید کرد.
وی در این بازدید با ابراز خشــنودی از استقبال 
خوب تهرانی ها از تولیــدات ایرانی، در گفتگو با 
تعدادی از ۲00 تولیدکننــده داخلی که در این 
نمایشگاه شــرکت کرده بودند، وضعیت تولید 
انواع مختلف نوشــت افزار و کالاهای مرتبط را 
بررســی کرد و برای رفع برخی مشــکلات آنها 
قول مســاعدت داد. مخبر تامیــن تمام کاغذ 

موردنیاز چاپ کتب درســی برای سال جاری 
در داخل کشــور را یک موفقیت بزرگ خواند و 
اظهار امیدواری کرد با حمایــت از تولید کاغذ 
در داخل کشــور بزودی بتوان در زمینه تامین 
کاغذ، به عنوان یک مــاده اولیه مهم برای لوازم 
التحریر نیز خودکفا شد و قیمت ها را بهبود داد. 
وی استقبال از این نمایشگاه و نوشت افزار ایرانی 
را نشانه ذائقه ســازی مناسب بر اساس فرهنگ 
ایرانی اسلامی و همچنین قیمت گذاری و کیفیت 
مناسب دانست و از عزم جدی دولت برای حمایت 
و تداوم این وضعیت خبر داد. معاون اول رئیس 
جمهور در حین این بازدید با تعدادی از خریداران 
و شهروندان حاضر در نمایشــگاه نیز به گفتگو 
پرداخت و وضعیت کیفیت، فراوانی و قیمت ها را 

در بازار لوازم التحریر جویا شد.

رئیس جمهور با اشــاره به اینکه امســال بجای 
پرسش مهر، پویش مهر را مطرح می کنم، گفت: 
من از شــما دانش آموزان می خواهم با قلم خود 
پیشرفت های کشور را گزارش دهید و در مدرسه 
به نمایش بگذارید تا سایر دانش آموزان و والدین 

مشاهده کنند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی، در مراسم آغاز سال 
تحصیلی با اشــاره به اهمیــت وزارت آموزش و 
پرورش تصریح کرد: وزارتخانه های مختلفی برای 
خدمت رســانی به مردم در کشور وجود دارد اما 
اهمیت ماموریت هیچ یک از آنها مانند آموزش و 
پرورش نیست زیرا این وزارتخانه کار آموزش، علم 

آموزش، تربیت انسانی و پرورش را برعهده دارد.
وی ادامه داد: این وزارتخانه بــرای فرزندان این 
کشــور هویت ســازی می کند، آینده در دست 
نیروهایی اســت که امروز در آموزش و پرورش 
تربیت می شــوند. مدارس محل ساختن انسان 
های تربیت شده ای اســت که قرار است کشور 
در اختیار آنها باشد. رئیس جمهور با بیان اینکه 
معلمان جایگاه رفیعی دارنــد، تاکید کرد: انجام 
این ماموریت مهم در گرو دستان توانای مدیران با 

محوریت معلمان است.
آیت الله رئیسی ادامه داد: معلم شخصیتی است 
که دانش آموز از او الگوی علمی و عملی می گیرد، 
لذا معلمان جایگاه رفیعی دارند و باید قدر خود را 
در تعلیم و تربیت بدانند. وی با اشــاره به شان و 
منزلت معلمان اظهار کرد: منزلت و شان معلمان 
والاست و باید خودشان این شان را حفظ کنند 
و دیگران نیز به این شــان و منزلت توجه داشته 
باشــند.علم افزایی و معرفت افزایی معلم بسیار 

دارای اهمیت است.
رئیس جمهور با تاکید براینکه پدر و مادر و مدرسه 
نقش بسیاری در هویت سازی و شخصیت سازی 

فرزندان دارنــد، عنوان کرد: خانــواده ها وقتی 
فرزندان خود را به مدارس می ســپارند، نشان از 
اعتماد آنها دارد، باید دانش آموزان احساس کنند 
همواره میان مدرسه و خانه قرار دارند زیرا این دو 

مجموعه اثر گذار هستند. 
آیت الله رئیسی مدرسه را مرکز علم و امید، نشاط و 
ایمان دانست و گفت: مدارس مرکز تحول هستند 
اگر رهبر معظــم  انقلاب بر اجرای ســند تحول 
آموزش و پرورش تاکید دارند محور در اجرای این 
سند مدارس هستند و مدرسه با حضور معلمان و 

مدیران باید این تحول را رقم بزند. 
رئیس جمهور بیان کرد: در آغاز ســال تحصیلی 
روسای جمهور موضوعی به عنوان پرسش مهر 
مطرح می کنند، امســال مــی خواهم در جمع 
دانش آموزان بجای پرســش مهر، پویش مهر را 
مطرح کنم. ایران کشوری است که بعد از پیروزی 
انقلاب پیشرفت های بســیاری در شهر و روستا 

داشته است. 
وی با بیان اینکه شما دانش آموزان با سلایق خوبی 
که دارید پیشرفت های کشور را به تصویر بکشید، 
بیان کرد: شــما دانش آموزان برای اینکه بدانید 
در گذشــته کجا بودیم، اکنون در چه جایگاهی 
هستیم و مســیر آینده کدام اســت، می توانید 

پیشرفت های کشور را به تصویر بکشید.
رئیس جمهور ادامه داد: حتماً شــهر و روستای 
شما پیشرفت هایی داشــته، مجموعه کشور با 
وجود همه تهدیدها و تحریم ها و مشــکلاتی که 
دشمنان برای کشور ایجاد کردند، پیشرفت های 
شگفت انگیزی داشته است. چندی قبل مطرح 
شد در کنار راهیان نور یک راهیان  پیشرفت ایجاد 
شود تا دانش آموزان و دانشجویان پیشرفت های 
کشور را مشاهده کنند و این پیشرفت ها برایشان 

روایت شود.

نمایشگاه هایی در روزهای پایانی شهریور و همزمان 
با گرامیداشــت هفته دفاع مقدس و روز جهانی صلح 
در گالری هــا و مراکز فرهنگی هنــری پایتخت برپا 
می شوند که »آن روزها جنگ« و »صلح را باید از کودکی 
آموخت« از جمله آنها هســتند. نمایشــگاه هایی در 
روزهای پایانی شهریور و همزمان با گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس )۳۱ شهریور تا هفتم مهر( و روز جهانی 
صلح ۲۱ سپتامبر )۳۱ شهریور( در گالری ها و مراکز 
فرهنگی هنری شهر تهران افتتاح می شوند که »عطش 
شهادت«، »آن روزها جنگ«، »صلح را باید از کودکی 
آموخت« و »صلح جهانی شایســته همه کودکان« از 
جمله آنها هستند. همچنین نمایشگاه هایی از هفته های 
گذشته در بعضی از گالری ها و نگارخانه ها برپا هستند 
که در این گزارش معرفی می شوند. نمایشگاه عکس 
»عطش شــهادت« همزمان با فرارسیدن هفته دفاع 
مقدس و ســالروز آغاز جنگ تحمیلی با مشــارکت 
انجمن عکاسان انقلاب و دفاع مقدس ۳۱ شهریور در 
نگارخانه های ۲ و ۳ فرهنگسرای ارسباران در خیابان 

شریعتی، بالاتر از ســیدخندان، خیابان جلفا افتتاح 
می شود و تا ۱0مهر هر روز از ساعت ۹ تا ۱۸ دایر است. 
در این نمایشگاه عکس هایی از شهید منصور عطشانی 
و همسرش رضیه غبیشــی به نمایش درمی آید؛ زوج 
عکاســی که آغاز زندگی مشترکشــان با آغاز جنگ 
مصادف شد و با وجود همه خطرات، آبادان و جزیره مینو 
را ترک نکردند و زندگی مشترکشان را در خط مقدم آغاز 
کردند. با توجه به اینکه شهید عطشانی در آن مقطع 
مسئول فرهنگی سپاه بوده، عکس های وی و همسرش 
که بخشی از زندگی در دل جنگ را به تصویر می کشد، 
حائز اهمیت ویژه ای است. رضیه غبیشی در حال حاضر 
از نویسندگان برجسته جنگ است که تا کنون چندین 
جلد کتاب از وی منتشر شده است. نمایشگاه »آن روزها 
جنگ« به مناسبت هفته گرامیداشت دفاع مقدس، ۳0 
شهریور ساعت ۱۱ در موزه عکسخانه شهر به نشانی 
میدان هفتم تیر، میدان بهار شیراز، پارک بهار شیراز 
افتتاح می شود و تا هشتم مهر، شــنبه تا چهارشنبه 

ساعت ۹ تا ۱۷ و پنجشنبه ساعت ۹ تا ۱۳ دایر است.

بهره برداری از ۱0 هزار کلاس درس جدید 

تداوم شناورسازی ساعت ادارات تهران

مخبر: عزم دولت برای خودکفایی در کاغذ و نوشت افزار جدی است

رئیسی: دانش آموزان پیشرفت های کشور را به تصویر بکشند

گالری گردی در تهران با روایتی از دفاع مقدس و صلح

سياسیفرهنگی 

ویزای گروهی ایران و روسیه لغو شد



اقتصاد2
ایران

بورس پربازده ترین بازار مالی 
در6 ماه نخست سال

بورس در 6 ماه نخست سال 8.2 درصد برای 
سهامداران بازدهی داشــت. در دیگر بازارها، 
شــاهد رشــد ۱.8 درصدی نرخ دلار آزاد در 
همین بازه زمانی بودیم. ســکه امــا در این 
مدت با افت 6.۷ درصدی قیمت مواجه شد و 
شاخص خودرو با کاهش بیش از ۱۷ درصدی 

مواجه شد.
بازار سرمایه در شــهریورماه امسال با وجود 
رشد تراز شــاخص های سهامی، از پس رکود 
معاملات بر نیامد و با ســطح ارزش معاملات 
خرد کمتری به نســبت انتهای مرداد ماه، به 
اســتقبال ماه بعد رفت. با وجود پایان ســرد 
تابستان برای بازار ســهام، اما پرونده بورس 
تهران در نیمسال اول ۱۴۰2 با رشد بیش از 8 
درصدی بسته شد و این بازار را در صدر دیگر 

بازارهای دارایی قرار داد.
بورس روز چهارشنبه 29 شهریورماه ۱۴۰2 
در تراز 2 میلیون و ۱2۱ هزار و ۱88 واحدی 
بسته شــد تا ۱۴ روز از ۱9 روز معاملاتی این 
ماه را در تــراز بالای 2 میلیــون و ۱۰۰ هزار 
واحدی پشت سر بگذارد. بدین ترتیب پس از 
ریزش تراز شاخص کل و شاخص کل هم وزن 
بورس تهــران در تیر و مرداد ماه تابســتان 
امسال، ســومین ماه از این فصل با رشد تراز 

شاخص های سهامی به پایان رسید.
با ایستادن شاخص بورس در سطح 2 میلیون 
و ۱2۱ هزار و ۱88 واحــدی، بازدهی بورس 
در شهریور ماه به مثبت 9.۴۴ درصد رسید. 
شــاخص کل در این ماه ۷ روز نزولی را پشت 
سر گذاشت و در ۱2 روز صعود کرد و افزایش 

تراز  ۱82 هزار و 963 واحدی را تجربه کرد.
شاخص کل هم وزن نیز در آخرین روز کاری 
شــهریور نســبت به آخرین روز معاملاتی 
مرداد ماه 58 هزار و 5۴8 واحد بالاتر ایستاد. 
بنابراین شاخص کل هم وزن رشد تراز  8.83 
درصدی را در شهریورماه پشت سر گذاشته 
اســت.در ۱9 روز معاملاتی شهریور ماه تنها 
در 5 روز شــاهد ورود پول حقیقــی به بازار 
سهام بودیم و مجموع تغییر مالکیت حقیقی 
به حقوقی در این مــاه 2 هزار و 8۴8 میلیارد 
تومان بود.به عبارت دیگــر، به طور میانگین 
روزانه ۱5۰ میلیارد تومان پول حقیقی از بازار 
سهام خارج شده است که نسبت به میانگین 
خروج پول حقیقی روزانه مرداد ماه که 32۷ 
میلیارد تومان بوده است.بیشــترین خروج 
پول حقیقی روزانه این ماه در روز شــنبه ۱8 
شهریور با 9۴6 میلیارد تومان به ثبت رسیده 
و بیشــترین میزان ورود جریان پول حقیقی 
روزانه نیز در روز شنبه ۴ شهریور ماه با ۴6۷ 

میلیارد تومان به ثبت رسیده است.

۱۰ هزار بنگاه معاملات املاک 
بدون مجوز شناسایی شدند

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای 
اســلامی گفت: یکی از دلایل نابسامانی بازار 
مسکن به بنگاه های معاملات املاک مسکونی 
برمی گردد که بدون مجــوز فعالیت کرده و با 
رشــد قارچ گونه نقش موثــری در بالا بردن 

قیمت ها در بازار مسکن ایفا می کنند.
اسماعیل حسین زهی درباره نقش بنگاه های 
معاملات املاک در ســاماندهی بازار مسکن، 
بیان کرد: به دنبال بررسی های متعددی که 
از سوی وزارت راه و شهرسازی صورت گرفته 
اســت، خیلی از بنگاه های معاملات املاک 
قیمت ها را به صــورت غیرواقعی بالا برده در 

حالی که فاقد مجوز بودند.
وی در ادامه اظهار کرد: یکی از دلایل نابسامانی 
در بازار مسکن به بنگاه های معاملات املاک 
مسکونی برمی گردد که به صورت قارچ گونه 
رشــد کرده و می توانند تغییرات موثری در 
قیمت ها ایجاد کنند. خوشــبختانه با تلاش 
های وزارت راه و شهرســازی و نظارت عالیه 
بالغ بر ۱۰ هزار بنــگاه معاملات املاک که به 
صورت غیر قانونی فعالیــت می کردند و فاقد 
مجوز بودند، پلمب شدند. این نظارت ها قطعا 

بی تاثیر نیست.
این عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه 
امروز میزان اجاره مسکن از توان قشر کارگر و 
کارمند و دهک پایین جامعه خارج شده است، 
تصریح کرد: کمیسیون عمران مجلس طرحی 
را برای ساماندهی فعالیت بنگاه های معاملات 
مسکن تهیه کرد که پس از بررسی به تصویب 
کمیسیون رســید. اکنون این طرح در نوبت 

رسیدگی در صحن مجلس قرار دارد.

خبر

معــاون اقتصــادی بانک 
مرکزی با بیان اینکه دولت 
در کنترل تورم موفق عمل 
کرده اســت، اعــلام کرد: 
تورم در 6 ماهه نخســت 
امسال با ۱6 واحد درصد کاهش از حدود 55 درصد 
به 39 درصد رسید. به گزارش روابط عمومی بانک 
مرکزی، محمد شــیریجیان با بیان اینکه یکی از 
مهمترین مولفه های کمک کننده به افزایش رشد 
اقتصاد، مهــار تورم تولیدکننده بوده اســت گفت 
: کاهش تورم تولیدکننده بــه پیش بینی پذیری 
اقتصاد کمک کرده و موجب کاهش هزینه تمام شده 
تولیدکننده شده اســت و در همین راستا شاخص 
قیمت تولیدکننده طی این مدت با ۱5 واحد درصد 
کاهش به حدود 3۴ درصد رسیده است رویکردی 

که به شدت در رشد اقتصادی اثرگذار است. 
معاون بانک مرکزی با بیان اینکه  بهار امسال از معدود 
دوره هایی بوده که رشــد اقتصادی فصل اول سال از 
متوسط رشد اقتصادی سال و متوسط رشد اقتصادی 
بلند مدت بالاتر ثبت شده است افزود : از اواخر سال 
گذشته با توجه به تلاطمی که در متغیر های کلان 
اقتصادی ایجاد شد، مجموعه اقتصادی دولت به این 
جمع بندی رسید که باید هدفگذاری خود را در سال 
۱۴۰2 بر رشد غیرتورمی اقتصاد، تعدیل و مواجهه با 
سیکل های مخرب اقتصادی و پیش بینی پذیر کردن 
متغیر های کلان اقتصادی برای عموم مردم و فعالان 

اقتصادی قرار دهد.
وی افزود: امسال که توســط رهبر معظم انقلاب 

اسلامی نیز به عنوان سال »مهار تورم و رشد تولید« 
نام گذاری شــد، این اطمینان خاطــر در منظومه 
اقتصادی حکمرانی دولت ایجاد شد که هدفگذاری 
انجام شــده و رویکردی که دولــت در نظر گرفته 
است، به درستی انتخاب شده است. بر این اساس 
از ابتدای امسال سه دستگاه سیاست گذار اقتصادی 
کشور یعنی بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه 
و وزارت اقتصاد و امور دارایی، بسته سیاستی را در 
قالب برنامه مهار تورم و رشد تولید با همکاری سایر 
دســتگاه ها طراحی کردند. در این بسته سیاستی 
به طور مشــخص وظیفه هر کدام از دستگاه ها در 
تحقق مهار تورم و رشــد تولید بــا محوریت رفع 

مجموعــه ای از ناترازی ها با عنوان ریشــه اصلی 
مشکلات ساختاری اقتصاد کشور، طراحی شد.

 شیریجیان با اشاره به اینکه برنامه ها در جهت رفع 
ناترازی های بودجه، ناترازی هــای بانکی، ناترازی 
صندوق های بازنشســتگی، ناترازی انرژی و از این 
دست موارد طراحی شــده است، اظهار کرد: در این 
برنامه بر تامین مالی غیرتورمی اقتصاد برای دولت 
و فعالان اقتصادی متمرکز شــده ایم. برنامه کنترل 
و مدیریت نقدینگــی و افزایش بهره وری نقدینگی، 
برنامه مدیریت پایه پولی، برنامه جذب سرمایه گذاری 
خارجی، برنامه مولدســازی و افزایش ارزش افزوده 
اقتصادی دارایی های دولت از جمله دیگر برنامه های 

اســت که در مجموعه شــورای اقتصادی با حضور 
شــخص محترم رئیس جمهور، تدویــن، طراحی، 
تصویب و به دستگاه ها ابلاغ شد و اجرای این برنامه ها 

به صورت مستمر پایش می شود.
 معاون اقتصادی بانــک مرکزی بــا ارائه گزارش 
عملکرد اجرای این برنامه در 6 ماهه ابتدایی امسال، 
گفت: اولین دستاورد کاهش تورم است. دولت در 
مهار تورم موفق بوده است، به طوری که از ابتدای 
امسال تورم کشور ۱6 واحد درصد کاهش پیدا کرد. 
یعنی از تورم حدود 55 درصدی به تورم 39 درصدی 
رسیده ایم. در شــاخص قیمت تولیدکننده نیز ۱5 
درصد کاهش داشــته ایم و با توجه به اینکه تورم 
تولیدکننده یا همان شــاخص قیمت تولیدکننده 
به شدت در رشــد اقتصادی اثرگذار است، شاهد 
آن هســتیم که  این رقم در حال حاضر به حدود 
3۴ درصد رســیده و به شــدت تعدیل شده است. 
این در حالی اســت که اردیبهشت ۱۴۰۰ )قبل از 
دولت ســیزدهم( تورم ۱۰3 درصدی تولیدکننده 

را داشته ایم.
 شــیریجیان با اشــاره به اینکه یکی از مهمترین 
مولفه های کمک کننده به افزایش رشــد اقتصاد، 
مهار تورم تولیدکننده بوده است، اظهار کرد: کاهش 
تورم تولیدکننده به پیش بینی پذیری اقتصاد کمک 
کرده و موجب کاهش هزینه تمام شده تولیدکننده 
شده است. یکی از دلایل اصلی تورم و کاهش رشد 
اقتصادی، تورم تولیدکننده است و دولت به خوبی 
توانسته این بخش را کنترل کند. وقتی تولیدکننده 
قیمت مواد اولیه و کالا های واسطه ای خود را بتواند 
پیش بینی کند، این مسئله بر افزایش تولید آن نیز 

موثر است.

نرخ تورم به کانال ۳۰ درصد برگشت

مهار تورم در بخش تولید

45۰۰  واحد نیمه تعطیل احیا شد
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ۴5۰۰ واحد 
تولیدی راکد و نیمه تعطیل احیا شد. سید صولت 
مرتضوی در حاشیه آغاز زنگ سال تحصیلی جدید 
در مدرسه استثنایی ســاریخانی در مورد برنامه 
دولت برای احیای واحدهای اقتصادی نیمه تمام 
و راکد گفت: دولت سیزدهم درواقع تکمیل کننده 
طرح های عمرانیسال های گذشته و هم واحدهای 

اقتصادی نیمه کاره و راکد است.
وی گفت: با همت و دستور رئیس جمهور تکمیل 
واحدهای عمرانی نیمه تمام در دستور مصوبات 
سفرهای استانی دولت قرار گرفت و هر روز شاهد 
تکمیل و بهره بــرداری از طرح های عمرانی نیمه 
تمام هســتیم. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اظهار داشت: از سوی دیگر کارخانه ها و طرح های 
اقتصادی برخی به خاطر عدم تزریق منابع کافی به 
صورت نیمه تمام رها شده بودند که احیای آن در 

دستورکار دولت قرار گرفت.
مرتضوی گفت: بعضی از واحدهــای نیمه تمام 
با تزریق منابــع جدید احیا شــد و برخی نیز به 
ظرفیت اسمی تولید خود نرسیده بودند که دولت 
کمک کرد و ما هم به عنــوان وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی کمک می کنیم که این واحدهای 
اقتصادی به ظرفیت اسمی خود برسند و اشتغال در 
آنها تکمیل شود. وی ادامه داد: برخی از کارخانه ها 
و کارگاه ها مشکلاتی دارند از جمله برخی بدهی به 
بانک ها دارند و برخی از کارخانه ها نیز با ناکارآمدی 
ماشــین آلات و تجهیزات مواجه هستند که این 
مشکلات هم در دســتورکار ستاد احیای صنایع 
قرار گرفت و هر روز تازه به تــازه و نو به نو، مانند 
۴5۰۰ واحد تولیدی که احیا شد، در دستورکار قرار 

می گیرند و مشکلات آنها رفع می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاســخ به این 
پرسش که چند واحد تولیدی دیگر تا آخر سال احیا 
می شود، اظهار داشت: تا واحدهای اقتصادی راکد و 
نیمه تمام وجود دارند، کار احیا و بازگرداندن آنها به 

مرحله کار و تولید ادامه پیدا می کند.

خودکفایــی ایــران در زمینه 
صنعت پتروشیمی

مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع پتروشــیمی 
گفت:اکنــون ۱۰۰ درصد مجتمع ها توســط ما 
مدیریــت می شــود و صادرکننــده تجهیزات 

پتروشیمی هستیم.
مرتضی شــاه میرزایی، معاون وزیر و مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع پتروشــیمی در مورد جایگاه 
کنونی صنعت پتروشیمی ایران در جهان گفت: 
ما باید وضعیت فعلی را با گذشته ای مقایسه کنیم 
که همه جور دسترسی و امکاناتی برای ایران وجود 
داشــت. در زمان پیروزی انقلاب اســلامی، ما ۷ 
مجتمع پتروشیمی و حدود ۱۰ محصول داشتیم. 
اکنون بیــش از 55۰ درجه از انــواع محصولات 
پتروشــیمی و حدود ۷۰ مجتمع پتروشیمی در 
اختیار داریم. این نشان دهنده معجزه بزرگ انقلاب 
اسلامی است که با وجود تحریم ها چنین پیشرفتی 
در کشور صورت گرفته است. وی افزود: تا قبل از 
انقلاب صنعت پتروشیمی ما به صورت کامل وابسته 
به خارج بود. از انواع کاتالیزورهــا گرفته تا تمام 
قطعات و ماشین آلات به کشور وارد می شد. اکنون 
۱۰۰ درصد مجتمع ها توسط ما مدیریت می شود 
و صادرکننده تجهیزات پتروشــیمی هســتیم. 
همچنین در صورت لزوم می توانیم در کشورهای 

دیگر نیز در زمینه پتروشیمی کمک کنیم.
شاه میرزایی اظهار داشت: کاتالیست ماده ای است 
که منجر به بروز تغییرات شیمیایی و تبدیل گاز 
به مایع می شود. امروز ما صادرکننده کاتالیست 
به کشورهای دیگر جهان هستیم. به خصوص بر 
اساس اهداف دولت سیزدهم، خودکفایی در زمینه 

صنعت پتروشیمی در اولویت قرار دارند.
وی همچنیــن در مورد نمایشــگاه ایران پلاس 
گفت: ۱۰ سال اول بعد از پیروزی انقلاب ما شاهد 
تحرکات دشمنان برای ایجاد فتنه به صورت مداوم 
و بعد از آن جنگ تحمیلی بودیم. اکنون ظرفیت 
کل کشور ما در زمینه تولید 92 میلیون تن بوده 
که 9 میلیون تن آن بــه پلیمر اختصاص دارد که 
هر سال در نمایشگاهی تحت عنوان ایران پلاس 
از آن بهره برداری می شــود. وی افزود: امسال ما 
2۱۰ شرکت را برای حضور در این نمایشگاه که 
با استقبال پرشــور خارجی ها مواجه بود پذیرش 
کردیم. امروز روز آخر این نمایشگاه بوده و از همه 
دانشمندان و دانشــجویان علاقه مند به صنعت 
پتروشیمی، دعوت می کینیم تا این فرصت را مغتنم 
بشمارند. شاه میرزایی همچنین گفت: برنامه هفتم 
اکنون کاملاً آماده اجرا بوده و تا پایان برنامه هشتم 
ظرفیت صنعت پتروشیمی ما دو برابر خواهد شد. 
در واقع ما شــاهد آینده بســیار درخشانی برای 

صنعت پتروشیمی هستیم.
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بررسی ها نشان می دهد در فصل گرم سال جاری 
و برای نخستین بار در کشور میزان مصرف بخش 
صنعتی از بخش خانگی پیشی گرفت، اتفاقی که 
نسبت به سال های گذشته شرایط مطلوب تری 
را برای صنایع در حوزه تولید رقم زد. بر اســاس 
برنامه های مدیریت مصرف سال جاری مقرر شد 
تا بیش 58۰ هزار واحد صنعتی که عمدتاً کسب 
و کار های کوچک و یا خانگی بودند، بدون هیچ 
محدودیتی در تابستان سال جاری برق مصرف 
کنند و شهرک های صنعتی نیز در کنار صنایع 
بزرگ ضمن تعامــل با وزارت نیــرو و مدیریت 
زمان مصرف، امکان بیشترین استفاده از برق را 

به دست آورند.
در همین راستا و در ابتدای فصل گرم سال مقرر 
شد تا به جز صنایع کوچک که بدون محدودیت 
برق تحویل گرفتند، صنایع فعال در شهرک های 
صنعتــی نیز با جا بــه جایــی روز تعطیل خود 
مشمول مدیریت مصرف برق شوند و در مقابل در 
روز های جمعه نیز برای جبران محدودیت پیش 
آمده فعال باشــند. با این وجود همزمان با آغاز 
فصل گرم سال و در سایه تعامل مصرف کنندگان 
بخش خانگی با صنعت برق و ایجاد امکان تامین 
برق بیشتر برای شهرک های صنعتی، محدودیت 
دریافت برق این صنایع از یــک روز در هفته به 
نصف روز در هفته تقلیل یافت تا امکان دریافت 
برق بیشــتر و در نتیجه تولید بیشتر برای آن ها 

فراهم شود.
شــرایط مطلوبی که البته در اواخر ماه مرداد و 
اوایل شــهریور و تنها به مدت 3 هفته به دلیل 
افزایش شدید دمای هوا و افزایش مصرف برق در 
بخش خانگی کمی تغییر یافت و مدیریت مصرف 
برق صنایع فعال در شهرک های صنعتی از یک 
روز به یک و نیــم روز در دو روز متفاوت افزایش 
یافت. این در حالی بود که همچنان نســبت به 
برنامه اولیه 6 ساعت برق بیشتر به صنایع فعال در 

شهرک های صنعتی اختصاص یافت. در ارتباط 
با صنایع بزرگ مانند فولاد، سیمان، آلومینیوم 
و... نیز در تعامل ایجاد شــده با انجمن های این 
صنایع و نیز تعامل بــا وزارت صمت برنامه های 
دقیقی تنظیم شد و مقرر شــد تا این صنایع نیز 
ضمن کاهش میزان مصرف برق در زمان اوج بار 
مصرف در دیگر ساعات بدون محدودیت نسبت 
به مصرف برق اقدام کنند. جدا از نتیجه محسوس 
این برنامه که همان پایداری شبکه برق سراسری 
و جلوگیری از وقوع خاموشــی های گسترده در 
کشور بود، بررســی های دقیق تر و کنکاش در 
آمار و ارقام نیز نشان می دهد که در نتیجه همین 
شــرایط وضعیت مطلوب تری بــرای صنایع در 
مقایسه با سال های گذشــته و نیز در مقایسه با 

بخش خانگی ایجاد شد.
به عنوان نمونه بررسی آمار تحویل برق به صنایع 
از ابتدای سال ۱۴۰2 تا پایان تیرماه سال جاری 
نشــان می دهد که تامین برق صنایع به مرز ۴۰ 
میلیارد کیلووات ساعت رســید و از 39 میلیارد 
۷56 میلیون کیلووات ســاعت گذر کرد. این در 
حالی بود که در بازه زمانی یاد شده مصرف برق 
بخش خانگی به رقم 29 میلیارد و 6۰۰ میلیون 
کیلووات ساعت رسید و این یعنی صنایع در این 
بازه زمانی ۱.3 برابــر بخش خانگی برق مصرف 

کردند.
بررسی های بیشتر نیز نشــان می دهد در حالی 
که در فصل گرم سال های گذشــته در بهترین 
حالت میزان مصرف بخش صنعت تا 8۰ درصد 
میــزان مصرف بخــش خانگی می رســید، اما 
امســال برای اولین بار این تناســب تغییر کرد 
و میزان مصرف بــرق بخش صنایــع به میزان 
2 درصد نســبت به بخش خانگی بیشــتر شد 
و این در حالی اســت که نســبت بــه مصارف 
 ســال قبل خود نیز 8.2 درصد برق بیشــتری

 دریافت کردند.

تولید و سرمایه گذاری از جمله چالش های وزارت 
نفت دولت ســیزدهم از زمان آغاز به کار بود که 
در کمتر از دو سال، با باورپذیری و تکیه بر توان 
داخلی، موفق به عبور از این چالش و ایستادن در 

کنار غول های تولیدکننده نفت اوپک شد.
تولید نفت در سال ۱۴۰۰حدود 2 میلیون بشکه 
در روز بود و همین موضوع به تنزل جایگاه ایران 
در میان غول های نفتی جهان منجر شــده بود. 
حل این معضل با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
در اولویت قــرار گرفت تا آنجا کــه جواد اوجی 
هنگام نشستن بر کرســی هدایت وزارت نفت، 
ضمن تشریح برنامه های خود در حوزه نفت، گاز 
و پتروشیمی، اظهار کرد: حداکثر ظرفیت نفت 
خام و میعانات گازی پالایشگاه ها اکنون نزدیک 
به 2 میلیون و 2۰۰ هزار بشکه است که ان شاءالله 
کف این ظرفیت به 3 میلیون و ۴۰۰ تا 3 میلیون 

و 5۰۰ هزار بشکه در روز می رسد.
وی یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران ظرفیت 
مطلوبی در مخازن نفتــی دارد و بیش از ۱5۰ 
میلیارد بشــکه نفت قابل  برداشت داریم که اگر 
بنا را بــر تولید صیانتی از ایــن مخازن بگذاریم 
ظرفیــت خوبی هــم در حوزه تولیــد خواهیم 
داشت که با برنامه های بخش بالادست، بی شک 
ظرف چهار تا پنج ســال آینده افزایش ظرفیت 
تولید نفت اتفاق می افتد )هــم در میدان های 
مشترک و هم میدان های مستقل( که با افزایش 
ظرفیت تولید می توانیم ظرفیت پالایشی کشور 
را افزایــش دهیــم و تضمین امنیــت انرژی را 
 پی بگیریــم و در کنار آن صــادرات نفت را هم

 داشته باشیم.
موضوعی که محسن خجسته مهر - مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت هم بر آن صحه گذاشت و در 
رویداد گام معکوس بهبود بهره وری در عملیات 
حفاری عنوان کرد: ظرفیت تولیــد نفت ایران 
قبل از تحریم 3 میلیون و 838 هزار بشــکه در 

روز بود،   اما بعد از خروج آمریــکا از برجام، این 
ظرفیت تولید یک میلیون بشکه افت کرد. دولت 
قبل بخشنامه زده بود که تعمیرات اساسی را رها 
کنید و همین عامل موجب افت ظرفیت شد، اما 
با روی کار آمدن دولت سیزدهم، طی شش ماه و 
با هزینه کرد 5۰۰ میلیون دلار، توانستیم ظرفیت 

تولید را به گذشته برگردانیم.
ایران از سال 2۰۱9 تا سه  ماهه اول 2۰2۱، پس 
از کویت در جایگاه پنجم کشورهای تولید نفت 
اوپک قرار داشــت و به ترتیب عربستان، عراق، 
امارات و کویت در رده های اول تا چهارم ایستاده 
بودند. در آوریل 2۰2۱ )فروردین - اردیبهشت( 
توانست با پیشــی  گرفتن از کویت، در جایگاه 
چهارمین تولیدکننده نفت اوپک قرار گیرد و از 
آن زمان تا اکتبر 2۰2۱ )مهر - آبان( این جایگاه 
را حفظ کرد، اما در ماه نوامبر یعنی آبان - آذرماه 
همان ســال، بار دیگر تولید نفت کویت از ایران 
پیشی گرفت و در جایگاه چهارم نشست و ایران 

به رتبه پنجم بازگشت.
اما در سال 2۰23، روند تولید نفت در کشور رو 
به افزایش گذاشت و پس از یک سال و چهار ماه، 
یعنی مارس 2۰23 )اسفند - فروردین( با تولید 
2 میلیون و 69۴ هزار بشــکه در روز از کویت با 
تولید 2 میلیون و 585 هزار بشکه پیشی گرفت 
و دوباره به جایگاه چهارمــی تولید نفت اوپک 
بازگشت و کویت در جایگاه پنجم قرار گرفت، اما 
هنوز ۷2 هزار بشکه با جایگاه سومی تولید اوپک 

فاصله داشت.
در این بازه زمانی عربستان با تولید 9 میلیون و 
2۱ هزار بشــکه در روز، عراق با تولید ۴ میلیون 
و 2۰3 هزار بشــکه در روز و امارات با 2 میلیون 
و 9۰۰ هزار بشــکه در روز، ســه کشور بزرگ 
تولیدکننده نفت اوپک به شمار می رفتند، ضمن 
اینکه کویت با تولید 2 میلیون و 558 هزار بشکه 

در روز پنجمین تولیدکننده اوپک بود.

ایران به جمع تولیدکنندگان بزرگ اوپک بازگشتصنایع در صدر تامین برق در نیمه نخست سال
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بانک مرکزی عاجز از کنترل تورم خود خواسته
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی

تناقض در آمارها و نحوه تحلیل و ارایه آنها سابقه طولانی در اقتصاد کشور دارد. به گونه ای که آمار اعلامی معاون بانک مرکزی با آمارهای خود رئیس جمهور متناقض است. اصولا آمارسازی ها تلاش مدیران برای ابقا، 
پز مدیران بالاتر و آتش بر زخم مردمان این سرزمین بوده که معیشت شان روز به روز سخت تر می شود.

عامل اصلی رشد تورم، رشد قیمت ارز است. تورم حاصل و رکود ایجاد شده خود بانک مرکزی است. چراکه با تغییر مدیریت در محدوده 5۰ هزار تومانی دلار چند روز عرضه متوقف شد تا به فشار ایجاد شده، دلار عدد 
6۰ هزار تومان را لمس کند. نتیجه آن هم اخذ مجوز از سران قوا در جهت دخالت در بازارها بود. با آن التهاب ایجاد شــده، خودرو، مسکن و سایر کالاها با دلارهای بالای ۷۰ هزار تومانی معامله شد. با این اتفاق تورم 

عجیبی شکل گرفت. 
حال بانک مرکزی پس از اخذ مجوز دخالت در بازارها، از یک سو و با پیش گیری دیپلماسی منطقه ای، ارتباط با عربستان و آزادی متقابل زندانیان، از سوی دیگر کاهش رشد تورم را به نام خود می زند. در حالی که عامل 

ایجاد رشد تورم و التهاب در بازارها خود بانک مرکزی بوده است. همچنین کنترل قیمت ارز به مدد رابطه با عربستان، آزادی متقابل زندانیان و آزادسازی منابع مسدود شده بوده است. 
البته بانک مرکزی در اصرار بر انضباط بانکها مسیر درستی در پیش گرفت و موجب کاهش رشد نقدینگی شد. اما این موضوع با بسته شدن عرضه تسهیلات ایجاد شد. ولی در واقعیت رشد بیش از ۴۰ درصدی پایه پولی 

نشان داد استقراض دولت به جای بانک مرکزی از طریق مانده بدهی به بانکهای دیگر و همچنین چاپ پول در حال وقوع است. 
دنده پرشتاب در رسیدن چند روزه دلار از 5۰ هزار تومان به 6۰ هزار تومان، با عدم عرضه و دنده معکوس در جهت عرضه و کاهش قیمت دلار از 6۰ هزار تومان به 5۰ هزار تومان با دخالت عوامل دیگر از جمله روابط 
بین الملل، نتیجه ای جز سکوت در پی نداشته است. چراکه با رشد چند روزه قیمت ارز، شتاب تورمی کالاها با رشد مواجه شد که پس از آرامش سیاسی، و با توجه به چسبندگی قیمتها در برخی بازارها مانند مسکن، 

رکود سنگین ایجاد شد. 
البته این امر چرخه نقدینگی را کند و نقل و انتقال نقدینگی بین بازارها را به حداقل رساند. این خود تقاضای دلار را کاهشی کرد. به عبارتی آرامش فعلی بیشتر ناشی از کاهش انتظارات تورمی به دلیل گام های سیاسی 
در روابط بین الملل بوده و  دنده معکوس بانک مرکزی فقط بر رکود افزود. بی تردید موضوع آزاد سازی واردات خودروی نو و دست دوم، نیز باعث کاهش تقاضای دلالی شد و با افت قیمت خودرو، سایر بازارها نیز تا 

حدودی آرام شد.
شاید یکی از عوامل اساسی کنترل تورم خود رشد شدید قیمت ها و کاهش قدرت خرید مردم باشد. که در بسیاری موارد دولتها و بانک مرکزی پز آن را از محل خم شدن کمر مردمان این سرزمین می دهند. در مجموع 
باید گفت تصمیم مجلس در واردات خودرو، اقدام دولت در کاهش تنش های بین المللی و نبود قدرت خرید و همچنین رکود به عنوان عوامل اصلی کاهش شتاب تورم است. بانک مرکزی پس از این عوامل تاثیرگذار 

بوده است. با وجود کاهش رشد شتاب تورمی، همچنان کمرشکن بوده و معیشت مردم و زندگی آنها به سختی در حال طی شدن است. 
افزایش حقوق 2۰ درصدی در اوایل سال، اندکی از فشارها را می تواند محدود سازد. اما با وارد شدن به نیمه دوم سال، فشار تورم بر حقوق بگیران دو چندان خواهد شد. البته با رکود ایجاد شده این فشار بر تولید و بخش 

اعظمی از کسب و کارها نیز وارد خواهد شد. شاید بزرگترین مساله قبل از کنترل تورم، خروج از رکود و ایجاد رونق باشد.



3 بازار

دبیر انجمن صنایع قند و شکر ایران گفت: کمبودی در تنظیم بازار 
و تأمین شــکر نداریم و تا چند روز آینده قیمت شکر به نرخ مصوب 
بازمی گردد. بهمن دانایی دبیر انجمن صنایع قند و شــکر ایران، در 
خصوص توزیع شکر در بازار گفت: کارخانجات قند از دهم شهریور 

ماه چغندرقند را تحویل گرفته و کار خود را آغاز کرده اند.
وی افزود: هم اکنون 12 کارخانه مشــغول به کار هستند و تا هفته 

آینده 20 کارخانه دیگر آغاز به کار خواهند کرد و از دهه دوم مهر با 
ورود نیشکر به کارخانجات، تولید شکر افزایش خواهد یافت. دانایی 
بیان کرد: پیش بینی  می شود در 6ماهه دوم سال، یک میلیون و 300 

هزار تن شکر در کشور تولید شود.
دبیر انجمن صنایع قند و شــکر ایران گفت: هیچ گونه کمبودی در 
تنظیم بازار و تأمین شکر در 6ماهه دوم سال نخواهیم داشت و تا چند 

روز آینده قیمت شــکر به نرخ مصوب بازمی گردد. وی بیان کرد: در 
سراسر کشور 29 کارخانه چغندر وجود دارد که تا هفته آینده فعالیت 
خود را به صورت کامل آغاز می کنند و 9 کارخانه نیشکر هم از هفته 
دوم مهر شروع به کار می کنند. دبیر انجمن صنایع قند و شکر ایران 
گفت: با شروع بهره برداری از کارخانجات چغندرقند، بخش خصوصی 

شکر تولید داخل را بدون محدودیت توزیع می کند.

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران پروژه احداث خــط لوله انتقال 
گاز چلونــد - اردبیــل را یکی از پروژه هــای مهم بــرای پایداری 
شبکه گاز کشــور دانســت و گفت: این خط لوله تا یک سال آینده 
به بهره برداری می رســد. مجید چگنی، مدیرعامل شــرکت ملی 
گاز ایران اظهار داشــت: پروژه احداث خط لولــه انتقال گاز چلوند 
- اردبیل کمک خواهد کرد برنامه های توســعه ای اســتان سرعت 
بیشــتری بگیرد و قدرت مانور و انعطاف پذیری ما را برای توســعه 
زیرســاخت ها با هدف پایداری شبکه گازرســانی و خدمات رسانی 
 مطلوب تــر بــه مــردم اســتان اردبیــل و اشــتغال زایی جوانان

 افزایش می دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه پروژه های بســیار 
زیادی داریم کــه با قوت هرچه تمام تر در حال انجام اســت، گفت: 
طرح خط لوله چلوند - اردبیل با صحبت هایی کــه با همکارانم در 

شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران داشتم، ظرف یک سال آینده 
پایان می یابد.

چگنی پروژه احــداث خط لوله انتقال گاز چلونــد - اردبیل را یکی 
از پروژه های مهم برای پایداری شــبکه گاز کشــور دانست و گفت: 
مهم ترین موضوع انجام پروژه ها، تأمین کالا بوده که خوشــبختانه 
این مهم برای پروژه خط لوله انتقال گاز چلوند - اردبیل به طور کامل 

انجام شده است.
معاون وزیر نفت در امور گاز با بیان این که طی دوســال گذشته از 
شروع به کار دولت سیزدهم، اقدام های مؤثری با توسعه گازرسانی و 
محرومیت زدایی انجام شده است، تصریح کرد: هم اکنون پروژه های 
گازرسانی متعددی در سطح کشور داریم که بیشتر این طرح ها همسو 
با تأمین پایدار انرژی و محرومیت زدایی و توســعه عدالت اجتماعی 

بوده است.

چگنی به ابلاغ دو مأموریت اساســی به صورت شــیوه نامه از سوی 
وزیر نفت اشــاره کرد و گفــت: طرح های ذخیره ســازی روزمینی 
ماننــد SNG، Mini LNG و CNG یکــی از این شــیوه نامه های 
ابلاغی اســت که نیازمند ســرمایه گذاری بوده؛ از این رو کســانی 
کــه می توانند در ایــن زمینــه اقدام هایــی را انجام دهنــد، این 
 فرصت را مغتنم بشــمارند، ما نیز تســهیلات خوبی بــه آنها ارائه 

خواهیم کرد.
وی افزود: موضوع دیگر، جایگزینی بخاری های فرسوده با بخاری های 
با بازده بالاســت که تکیلف ما در ســال جاری، تعویض 4 میلیون 
و 100 عــدد بخاری بوده اســت. فراخوان نخســت و دوم آن برای 
ســرمایه گذاری انجام شــده و به ازای هر جایگزینی؛ ما حواله گاز 
 می دهیم که ســرمایه گذاران می توانند آن را به قیمت گاز صادراتی 

بفروشند.

رئیس کانون انجمن های صنفی جایگاه داران گفت: هرچند مشکلی 
بابت کمبود بنزین وجود ندارد اما در استان های شمالی باتوجه به 
تردد زیاد خودرو در روزهای تعطیل پایان فصل تابســتان، گاهی 
نفتکش ها در ترافیک قرار گرفته و تا حدی منجر به تاخیر شده است. 
همایون صالحی درباره اوضاع تامین بنزین باتوجه به افزایش مصرف 
اظهار داشت: علیرغم اینکه مصرف در روزهای اخیر خیلی بالا رفته 
و در برخی روزها حتی به رقم 13۷ تا 140 میلیون لیتر هم رسیدیم 
اما خوشبختانه تمام  جایگاه ها پوشش داده شد و بنزین در دسترس 

همه مردم قرار گرفته و مشکلی نیست.
وی افزود؛ هرچند مشــکلی بابت کمبود بنزین وجود ندارد اما در 
استان های شمالی باتوجه به تردد زیاد خودرو در روزهای تعطیل 
پایان فصل تابســتان، گاهی نفتکش ها در ترافیک قرار گرفته و تا 
حدی منجر به تاخیر شده اســت اما در کل اوضاع؛ از نظر توزیع و  

ارسال سوخت به جایگاه ها به سامان بود.
رئیس کانون انجمن های صنفی جایــگاه داران درباره کارت های 
سوخت نیز گفت: واقعیت اینکه ایجاد محدودیت برای کارت های 
سوخت مشــکلاتی را برای مردم بوجود آورده است و جز تهران و  
کلانشــهرها که تعداد کارت ها اضافه شده در بقیه نقاط کشور این 
محدودیت ها مردم را دچار سختی می کند. مثلا در برخی استان ها 
در هر مراجعه تنها 30 لیتر  امکان سوختگیری دارند  یا  در استانی 
مثل کرمانشــاه در هر بار مراجعه به جایگاه فقــط 1۵ لیتر امکان 
سوختگیری وجود دارد و این شرایط را سخت می کند به طوری که 
برخی دارندگان خودرو مجبور می شوند به استان های مجاور برای 

سوختگیری مراجعه کنند چون 24 ساعت بعد امکان سوختگیری 
مجدد خواهند داشــت و یا از کارت دیگران اســتفاده کنند، این 
محدودیت ها خود موجب افزایش مصرف بنزین می شــود چون 
فردی که به چند جایگاه مراجعه می کنــد درواقع در حال مصرف 

سوخت بیشتری است.
وی تاکید کرد: هر دقیقه که بتوانیم زمان ســوختگیری را کاهش 
دهیم مصرف سوخت کشــور هم کاهش می یابد، مثلا یک دقیقه 
صرفه جویی در وقت در سراسر کشور می تواند حدود 100 هزار لیتر 
صرفه جویی را منجر شود بنابراین رابطه میزان و زمان سوختگیری 
یک رابطه بسیار مهم اســت که تاکنون  در کشور ما نادیده گرفته 
شده است. یعنی به جای اینکه تسهیلاتی فراهم کنیم  خودروهایی 
که به جایگاه ها مراجعه می کنند زمان کوتاه تری صرف کرده و به هر 
میزان که نیاز دارند سوخت دریافت کنند؛ اتلاف وقت و سوخت را 
دامن می زنیم و اینها باضافه عدم وجود ناوگان حمل و نقل مناسب و 
همچنین عرضه خودروهای پرمصرف منجر به رشد فزاینده مصرف 

در کشور می شود.
صالحی گفت؛ تاخیر در ســوخت گیری و اتلاف زمان به این دلیل 
نیست که سوخت کم است بلکه به دلیل اعمال محدودیت است، 
اکنون بیش از 30 تا 3۵ درصد نازل ها غیرفعال و  تعطیلند، بنابراین 
ایجاد صف و معطلی در جایگاهها به دلیل کمبود ســوخت نیست 
بلکه علت آن محدودیت های سوختگیری و استفاده از کارت است 
که همه دست به دست هم داده که زمان و مصرف سوخت در ایران 

افزایش یابد.

مدیرکل دفتر محصولات علوفــه ای و جالیزی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: طبق آمارها در سال زراعی 1402 
- 1401 نزدیک به 2۵.۵ میلیون تن سبزی و صیفی در 
664 هزار هکتار سطح زیرکشت تولید شد که نسبت به 

سال گذشته 300 هزار تن افزایش نشان می دهد.
»حسین اصغری« درباره وضعیت تولیدات محصولات 
سبزی و صیفی در سال زراعی جاری افزود: میزان تولید 
سبزی و صیفی در سال زراعی 1401 - 1400، حدود 
2۵.2 میلیون تن در 6۸1 هزار هکتار ســطح زیرکشت 
بود؛ بنابراین افزایش تولید در سال زراعی امسال نسبت 
به سال زراعی گذشته با وجود کاهش سطح زیرکشت 

اتفاق افتاده است.
مدیرکل دفتر امور ســبزی ها و گیاهان جالیزی وزارت 
جهاد کشاورزی تصریح کرد: در ســال زراعی 1402 - 
1401 نزدیک به پنج میلیون و 620 هزار تن محصول 
سیب زمینی در سطح زیرکشــت 143.۸ هزار هکتار، 
حدود 2 میلیون و 9۸۷ هزار تن پیاز در سطح زیرکشت 
۵9 هزار هکتار، حدود پنج میلیون و ۸0۷ هزار تن گوجه 
فرنگی در سطح زیرکشت 112 هزار هکتار، پنج میلیون 
و 2۸۵ هزار تن انواع سبزیجات تازه در سطح زیرکشت 
1۷6 هزار هکتار، ۷33 هزار و 600 تن خیار در ســطح 
زیرکشــت 23 هزار هکتار، 2 میلیــون و 9۸6 هزار تن 
هندوانه در سطح زیر کشت 69 هزار هکتار، یک میلیون 

و 311 هزار تن خربزه در سطح زیرکشت 49 هزار هکتار 
و ۸6۵ هزار و 3۵۸ تن سایر محصولات جالیزی در سطح 

زیرکشت 2۸ هزار هکتار حاصل شده است.
وی به افزایش عملکرد تولید در هکتار در ســال زراعی 
1402 - 1401 نسبت به سال زراعی پیش از آن اشاره 
کرد و اظهار داشت: متوسط عملکرد در هر هکتار در سال 
زراعی 1402 - 1401 برای محصول سیب زمینی 3۸.9 
تن، پیاز ۵0.1 تن در هکتار، گوجه فرنگی ۵1.6 تن در 
هکتار، سایر سبزیجات 29.9 تن در هکتار، خیار 31 تن 
در هکتار، هندوانه 42.9 تن درهکتار، خربزه 26.4 تن در 
هکتار و سایر محصولات جالیزی 30.3 تن در هکتار بوده 

که نسبت به سال زراعی قبل رشد داشته است.
اصغری گفت: ایران یکی از معدود کشورهای دنیاست که 
به دلیل اقلیم خاص امکان تولید سبزی و صیفی در چهار 
فصل سال را دارد، بنابراین بخش عمده این محصولات به 
مصرف داخلی و حدود 1۵ درصد آن صادر می شود. وی 
افزود: با توجه به محدویت منابع آبی، برنامه صرفه جویی 
در مصرف آب و ارتقای بهره وری در این بخش، همچنان 
انتقال سبزی و صیفی از محیط های باز به محیط های 

کنترل شده در اولویت اجرا قرار دارد.
این مقام مسوول اظهار داشت: برنامه تولید محصولات 
ســبزی و صیفی از جمله ســیب زمینی، پیاز و گوجه 
فرنگی با برآورد نیاز کشور با رویکرد رعایت الگوی کشت 

و تولید متعادل به صورت چهــار فصل تهیه و برای اجرا 
به سازمان های جهاد کشاورزی استان ها ابلاغ می شود.

مدیرکل دفتر محصولات علوفــه ای و جالیزی وزارت 
جهاد کشاورزی اضافه کرد: در پاییز سال جاری تولید 
914 هزار تن ســیب زمینی در 21 هزار هکتار سطح 
زیر کشــت، 6۵4 هزارتن پیاز در 11 هزار هکتار سطح 
زیرکشت، سه میلیون و 632 هزار تن گوجه فرنگی در 
6۷ هزار هکتار سطح زیرکشــت، 411 هزار و ۷۵۸ تن 
خیار در 13 هزار هکتار ســطح زیرکشت، ۸۸6 هزار و 
3۵1 تن خربزه در 3۵ هزار هکتار ســطح زیرکشت و 
160 هزار تن هندوانه در 33 هزار هکتار سطح زیرکشت 

پیش بینی شده است.
وی گفت: بر همین اساس، برنامه ابلاغی تولید استمرار 
و بهاره سال زراعی جدید )1403-1402( سه محصول 
سیب زمینی، پیاز و گوجه فرنگی براساس تاریخ کشت 
به استان های تولیدکننده ابلاغ شده است. اصغری درباره 
قیمت محصولات سبزی و صیفی در مزارع افزود: قیمت 
سه محصول سیب زمینی، پیاز و گوجه فرنگی در مرداد 
سال جاری در مزارع به طور میانگین به ترتیب حدود 9 
هزار تومان، 6 هزار تومان و 6 هزار تومان بوده است که 
نسبت به هزینه تولید هر کیلوگرم سود متعادلی عاید 

کشاورزان می شود.

شکربهزودیارزانمیشود
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بسیاری از دســت اندرکاران بازار گوشت اذعان 
می کنند که بــا افزایش حجم واردات گوشــت 
گرم و منجمد گوسفندی و گوساله، بازار به ثبات 
رسیده است که با استمرار این روند شاهد تثبیت 
و کاهش قیمت خواهیم بــود.  از دیرباز تاکنون 
گوشت قرمز به عنوان یکی از اساسی ترین مواد 
غذایی موجود در سفره ایرانیان شناخته می شود 
که طی 10 سال اخیر به طور متوسط سالانه 100 
هزار تن از نیاز کشــور از مبادی وارداتی تامین 
می شود. بنابر آمار اعلامی سالانه ۸00 هزار تن 
گوشت قرمز در کشور تولید می شود که با اتخاذ 
سیاست های حمایتی و مدیریتی، امکان رسیدن 

به خودکفایی و بی نیازی از واردات وجود دارد.
بررسی ها نشان می دهد که طی ماه های اخیر  
واردات دام زنده و گوشت گوساله و گوسفندی 
منجمد و گــرم و عرضه به بازار منجــر به روند 
کاهشی قیمت در بازار شده است که استمرار این 
روند بازار گوشت را به ثبات و آرامش می رساند. 
در همین رابطه آقای علیرضــا پیمان پاک قائم 
مقام وزیر جهاد کشاورزی می گوید:در سه ماهه 
اخیر سعی شده با واردات روزانه 1۸0 تن گوشت 
گرم گوسفندی از افزایش قیمت جلوگیری شود .

پیمان پاک گفت: با اضافه شدن کنیا به یکی از 
مبادی وارداتی، از اوایــل مهرماه میزان واردات 
روزانه گوشت گرم گوســفندی به 2۵0 تن می 
رسد. براین اساس برآورد وزارت جهاد این است 
که با این حجم واردات تا اواسط آبان بازار به ثبات 
می رســد. قائم مقام وزیر جهاد می گوید: با این 
حجم واردات تا اواسط آبان قیمت لاشه گوشت 
گرم گوســفندی بین 320 تا 330 هزار تومان 

تثبیت می شود.

مشکلات سیستم توزیع علت اصلی 
التهاب قیمت در بازار

افشــین صدردادرس گفت: بنابــر اعلام مرکز 
آمار جمعیت دام ســبک کشــور تا پایان  فصل 
بهار 64 میلیون راس بوده است. او افزود: پس از 
اصلاح نظام یارانه، هزینه های کارگری و حمل 
و نقل بدون دخالت دولت افزایش یافته است و 
مسئولان به جای اتخاذ سیاست های حمایتی از 
تولیدکنندگان برای چرخه تولید به سراغ واردات 
رفتند که استمرار این روند ضربه مهلکی به تولید 

داخل می زند.
صدردادرس ادامه داد: با توجه به آنکه آسیب افزایش 
حجم واردات متوجه سطح کلان کشور می شود، از 
این رو سیاســت های حمایت از تولید داخل باید 
اتخاذ شــود. مدیرعامل اتحادیه دام سبک افزود: 
علی رغم واردات روزانه 1۵0 تن گوشت قرمز، اما 
بدلیل مشکلات سیســتم توزیع و کمبود نظارت 
کماکان قیمت ها بالاســت. به گفته او، با توجه به 
عدم سیاست های حمایتی، زایش های بهاره را از 
دست دادیم و بدلیل حجم گسترده واردات فرصت 
برای زایش های پاییز هم از دســت می دهیم که 

نتیجه این امر رونق قاچاق است.
صدردادرس قیمت هر کیلو دام را 1۷0 تا 200 
هزارتومان اعلام کرد و افزود: براین اســاس نرخ 
منطقی هرکیلو شقه گوســفندی 420 تا 43۵ 
هزارتومان است. او افزایش نظارت بر سطح بازار 
را راهکار تنظیم بازار گوشت اعلام کرد و گفت: 
مسئولان به جای آنکه مشکلات سیستم توزیع 
را حل کنند، فشــار بر بخش واردات گذاشتند، 
درحالیکه ایــن امر به تولید داخل آســیب می 
زند. در پی ســفر رئیس جمهور به قــاره آفریقا 
نخســتین محموله گوشــت گرم گوسفندی از 
کنیا به ایران ارسال شــد، این درحالی است که 
پیش از ســفر رئیس جمهور به آفریقــا، ایران 
هیچ همکاری تجاری در زمینــه مواد غذایی به 

این منطقه نداشت.

بازار گوشــت قرمز به آرامش و ثبات 
می رسد

منصور پوریان رئیس شورای تامین کنندگان دام 
گفت: طبق اذعان قائم مقام وزیر جهاد، گوشت 
گوســفندی و گوســاله وارداتی با نرخ مصوب 
در حال توزیع اســت. به گفتــه او، آرامش بازار 
مرغ و واردات گوشت قرمز بر بازار این محصول 
پروتئینی نیز اثرگذار است. پوریان ادامه داد: بنابر 
بررسی های صورت گرفته، تولید دام سبک در 
کشور مناسب است، اما در بخش گوساله در فصل 
پاییز و زمستان با جمعیت انبوهی از گوساله های 
آماده کشتار روبرو می شویم که برای جلوگیری 
از مشکلات دامداران باید مدیریت صورت گیرد.

رئیس شــورای تامین کنندگان دام با بیان اینکه 
واردات در 2 بخش گوسفندی و گوساله در حال 
انجام اســت، افزود: دام زنده در کشــتارگاه های 
مرزی ذبح و وارد می شــود که استمرار این روند 
 به تنظیم بازار گوشت کمک می کند. او ادامه داد: 
فروشــگاه های زنجیره ای و میادیــن بزرگترین 
مصرف کننده و عرضه کننده های گوشت هستند 
که گوشت مورد نیازشان از طریق واردات در حال 
تامین است که بنابر پیش بینی های قبلی شاهد 
کاهش و رســیدن به نرخ منطقی در بخش دام و 
گوشت خواهیم بود . پوریان گفت: با توجه به ذخیره 
سازی مناسب و فراوانی عرضه گوشت، شاهد ثبات 
قیمت و توزیع با نرخ مناسب در بازار خواهیم بود. 
طبق آمارهــای اعلامی روزانه 200 تن گوشــت 
گوسفندی و گوساله وارداتی به کشور وارد می شود 
که 120 تا 130 تن آن گوشت گرم گوسفندی و 

حدود ۸0 تن گوشت گرم گوساله است.

روند کاهشــی قیمت گوشت در بازار 
کلید خورد

علــی اصغر ملکــی رئیــس اتحادیه گوشــت 
گوسفندی گفت: اکنون هر کیلو شقه گوسفندی 
با نــرخ 420 تا 430 هزار تومان بــه مغازه دار و 
با احتساب 10 درصد ســود به خرده فروشی ها 
عرضه می شود. او از ثبات و آرامش حاکم بر بازار 
گوشت خبر داد و گفت: اکنون با افزایش توزیع 
گوشت های وارداتی قیمت گوشت گوسفندی در 

بازار روند کاهشی به خود گرفته است.
ملکی ادامه داد:طی ماه هــای اخیر دولت برای 
تنظیم بازار گوشت قرمز از محل ذخایر داخلی 
شرکت پشتیبانی امور دام و از محل واردات اقدام 
کرد که این امر موجب جلوگیری از سودجویی 
برخی دلال ها و واسطه گران شده است که انتظار 
می رود دولت برای تنظیم بازار گوشت به حضور 

خود در بازار ادامه دهد.

امکان بی نیــازی از واردات با اعمال 
مدیریت وجود دارد

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی با بیان اینکه 
امکان بی نیــازی از واردات در صورت مدیریت 
صحیح بــازار وجــود دارد، گفت: بــا توجه به 
خشکسالی های اخیر، تولیدکنندگان با کمبود 
علوفه دامی و مراتع روبه رو شــدند که در نهایت 
کشــتار دام های مولد منجر به کاهش جمعیت 
دامی کشور شد. ملکی گفت: اگر جمعیت دامی 
کشور  با جلوگیری از قاچاق، رفع ممنوعیت تردد 
دام از استان ها به تهران و ممنوعیت و محدودیت 
صادرات مدیریت شــود، این میزان کفاف بازار 
داخل را می دهــد. طی ماه هــای اخیر قیمت 
گوشت قرمز با نوســاناتی در بازار روبرو شد که 
اقدامات دولت و وزارت جهاد کشاورزی منجر به 
روند کاهشی قیمت در هفته های اخیر شده است 
که انتظار می رود در کنار سیاست واردات برای 
تنظیم بازار، حمایت از تولید داخل صورت گیرد 

تا آسیبی به تولید داخل نرسد.

وزیــر راه و شهرســازی از 
واگذاری زمین ساخت ۵00 
هزار واحد مسکونی روستایی 
تا پایان سال خبر داد و گفت: 
خروج عرضه سیمان و فولاد 
از بورس باعث کاهش قیمت مسکن می شود. مهرداد 
بذرپاش با بیان اینکه در روستاها زمین برای ساخت 
مسکن واگذار می کنیم، اظهار کرد: در حوزه ساخت 
مسکن در بافت های فرسوده باید اقدامات زیادی برای 
جبران برخی عقب ماندگی ها از ســال های گذشته 

انجام شود.
وی با یادآوری این که به شــهرداری ها برای اجرای 
طرح های ساخت مسکن و نوسازی بافت های فرسوده 
کمک خواهیم کرد، افزود:  موضوع بیمه بیمه مسکن 
و ساخت و ساز در مجمع تشخیص و شورای مصلحت 
نظام مــورد تأیید قرار گرفته اســت و عملًا به حوزه 

ساخت و ساز کمک می کند.

وی با اشاره به اینکه بســته 19 بندی مشوق ها برای 
رونق و افزایش ســاخت و ســازها تهیه و ابلاغ شده 
بود، گفت: هرجا که این بندها نیازمند اصلاح است 
می توانیم در شورای عالی شهرسازی این موارد و بندها 
را اصلاح کنیم. بذرباش ارائه تسهیلات بانکی را یکی از 
مشوق ها برای رونق ساخت و ساز مسکن بیان کرد و 
گفت: شناسایی زمین های بدون استفاده از محدوده 
شهرها که سال ها بدون ساخت و ساز مانده اند و تعیین 

تکلیف این اراضی امری مهم است.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه لازم است بسته هایی 
برای بلند مرتبه سازی در شهرهای استان مد نظر قرار 
گیرد، گفت: باید مکان هایی که مستعد بلند مرتبه 
سازی هستند شناسایی شود، در زمان حاضر ۵ شهر 
کشور از مصوبه شورای عالی برای بلند مرتبه سازی 
استفاده کردند. وی نظارت و ســاماندهی مشاوران 
املاک، کنترل بازار و مصالح و خروج مصالح سیمان و 
فولاد از بورس کالا را در کنترل و کاهش قیمت مسکن 
امری مهم دانست و گفت: طی چهار ماه گذشته رشد 

قیمت مسکن در بسیاری از شهرها منفی شده است.

بذرپاش افزود: یکی دیگــر از عوامل افزایش قیمت 
مسکن، گرانی مصالح ساختمانی است که این موضوع 
مهم در دستور جلسه شورای عالی مسکن هفته آینده 
قرار دارد و با حضور شخص رئیس جمهور مورد بررسی 
و تصمیم گیری قرار خواهد گرفت. وی با تاکید بر اینکه 
منابع طبیعی طبق قانون باید همکاری همه جانبه در 
روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن داشته باشند، 
ادامه داد: تا پایان سال باید زمین ساخت ۵00 هزار 

واحد مسکونی روستایی واگذار شود.
وی تصریح کرد: در حوزه های بافت های فرســوده و 
مسکن روستایی طرح نهضت ملی مسکن در بسیاری 
از اســتان ها از جمله مازندران باید سرعت بیشتری 
داشته باشیم.مکانیزم شهرداری ها و تسهیلات بانکی 
می تواند ساخت مسکن در بافت های فرسوده شهری 
را رونق ببخشد. وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه 
مسئولان، کاربری مسکونی زمین هایی که 20 سال 
نسبت به ســاخت اقدام نشــده را در شهرها جدی 
بگیرند، ادامه داد: در شهرهای حتی با جمعیت پایین 
زمین های 3 تا 4 هکتاری با کاربری مسکونی وجود 

دارد که بــدون هیچ فعالیتی مانده اســت. بذرپاش 
با اشــاره به فعالیت بی رویه و غیر قانونی مشــاوران 
املاک در شــمال گفت: کنترل و نظارت بیشتر بر 
مشــاوران املاک نیاز جدی برای ساماندهی عرضه 
و قیمت مسکن اســت، چراکه یکی دیگر از عوامل 
افزایش قیمت ساختمان مسکونی، فعالیت غیرقانونی 
مشاوران املاک اســت. وی از تکمیل و نهایی شدن 
قانون ساماندهی اجاره و مســکن خبر داد و گفت: 
موضوع مهم دیگری که استان ها باید اهتمام کنند، 
اجرای قانون جوانی جمعیت از طریق تامین زمین 

است.
وزیر راه و شهرســازی، اصلاح قانون بیمه مسکن در 
کاهش قیمت ها در بازار مسکن را بسیار مهم دانست و 
از مجمع تشخیص مصلحت نظام و شورای نگهبان در 

این حوزه قدردانی کرد.
در همین زمینه مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید 
پردیس گفت: تا به امروز 110 مشاور املاک غیر مجاز 
در پردیس را شناسایی کرده و اقدام به اخذ مالیات از 6 
هزار خانه خالی در این منطقه کرده ایم.  خلیل محبت 
خواه گفت: در خصوص شناسایی خانه های خالی در 
شهر جدید پردیس تا به امروز اقدامات بسیار موثری 
انجام شده و به طوری که تمامی بنگاه های مشاوران 

املاک غیر مجاز در این شهر را شناسایی کرده ایم.
به گفته مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پردیس، 
تا به امروز 110 بنگاه مشاور املاک غیر مجاز شناسایی 
شده و اقدام  ۵6 واحد صنفی در این بخش  پلمب شده 
است. او می گوید: همچنین از حدود 6 هزار خانه خالی 
تا به امروز مالیات اخذ کرده ایم و به سرعت این موضوع 
را ادامه می دهیم و اجازه نخواهیم داد با ورود دلالان 
وسوداگران در این بازار قیمت های واحدهای مسکن 

مهر در شهر پردیس روند افزایشی پیدا کند.
محبت خواه اظهار کرد: شناسایی خانه های خالی در 
شهر پردیس زمینه ساز جمع شدن بساط بسیاری از 
ســوداگران و دلالانی بود که طی سال های گذشته 
برای متقاضیان مســکن مهر پردیس مشکل ایجاد 
می کردند امــا در حال حاضر با اجرایی شــدن این 
طرح و اخذ مالیات از خانه های خالی علاوه بر جمع 
آوری دلالان شــاهد کاهش قیمت مسکن مهر این 
منطقه بین ۷00 میلیون تا یــک میلیارد تومان هم 
هستیم. مدیرعامل شرکت عمران پردیس بیان کرد: 
اجرای این طرح همچنان با جدیت ادامه دارد و اجازه 
 نخواهیم داد در این حوزه مشکلی فراهم شود.رشد 

قیمت مسکن منفی شد

News kasbokar@gmail.com

اخذ مالیات از ۶ هزار خانه خالی در پردیس

رشد قیمت مسکن منفی شد
آرامشدربازارگوشتباتوزیعگوشتهایوارداتی
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فناوری و 
اطلاعات

مدارس شهری به اینترنت فیبرنوری متصل می شوند
رشد ۵ تا ۷ برابری کاربران پیام رسان های بومی 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: یکــی از اولویت های وزارت ارتباطات و 
فناوری اجرای پروژه فیبرنوری در مدارس است. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در روز اول مهر ماه با حضور در مدرسه حضرت مریم )س( در 

شهر تهران، زنگ شروع سال تحصیلی جدید را نواخت.
زارع پور در جمع دانش آموزان با اشاره به همزمانی هفته دفاع مقدس با بازگشایی 
مدارس گفت: کشور ما چند صد هزار شهید را تقدیم کرده است تا در این آرامش و 

امنیت، سال تحصیلی را جشن بگیریم و جا دارد یاد آنها را گرامی بداریم.
وی با بیان اینکه به پشتوانه ایثار و از خودگذشتگی شهدا و مجاهدت متخصصانی 
داخلی، ایران در حوزه های گوناگون جزو کشــورهای پیشرفته دنیاست، افزود: 
امروز ایران اســلامی در صنعت فضایی جز ۱۰ کشوری اســت که دارای چرخه 
کامل فضایی است و از ساخت ماهواره تا پرتاب آن توسط متخصصان و تجهیزات 
و ماهواره برهای ایرانی انجام می شود و خبر خوب اینکه امسال چند پرتاب فضایی 

خواهیم داشت.
زارع پور اظهار کرد: موفقیت های به دست آمده به پشتوانه مجاهدت شهادت و با 
کار و تلاش متخصصان به دست آمده که پشت همین میز و صندلی درس خواندند. 
وی با اشاره به پیشــرفت های قابل توجهی که در حوزه پیام رسان های داخلی در 
کشور به دست آمده است، تصریح کرد: خوشبختانه با تلاش متخصصان ایرانی 
پیام رسان های بومی به دستاوردهای بزرگی دست پیدا کرده اند و با خدماتی که 
ارائه می دهند نسبت به سال گذشته که به مناسبت شروع سال تحصیلی صحبت 

می کردم، امروز ۵ تا ۷ برابر آن روز کاربر جذب کرده اند.
زارع پور با اشاره به برنامه وزارت ارتباطات برای اتصال همه مدارس به فیبرنوری 
خاطرنشان کرد: حوزه مأموریت های وزارت ارتباطات از اعماق اقیانوس ها تا فضا را 
شامل می شود و اشاره می کنم به اینکه در سال گذشته متخصصان ایرانی توانستند 
از طریق فیبرهای نوری دریایی سه جزیره ما در خلیج فارس را به کشور عزیزمان 

متصل کنند.
وزیر ارتباطات در پایان این مراســم از دانش آموزان ســوال کرد که به نظر شما 
چرا ما باید از پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی ایرانی استفاده کنیم و از دانش 
آموزان خواست به این سوال بعداً به صورت مکتوب پاسخ بدهند و به چند نفر از 

برگزیدگان جوایزی هم اهدا خواهد کرد.
اردیبهشت گذشته بر اســاس تفاهم نامه میان دو وزارتخانه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و آموزش و پرورش، مقرر شــد همزمان با پیشبرد طرح ملی فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها و فراهم کردن دسترســی های خانوارها به سرعت های 
چندصد مگابیتی، تمام مدارس شهری سراسر کشور تا پایان کار دولت سیزدهم 

به فیبرنوری متصل شوند.
به همین مناسبت نیز در مراسمی با حضور وزیر ارتباطات و سرپرست وقت وزارت 
آموزش و پرورش، مدرسه شهید حسین همدانی در فاز ۸ شهر پردیس در شمال 
شرق استان تهران به فیبرنوری متصل شد. با اتصال مدارس شهری سراسر کشور 
به فیبرنوری که در راستای عدالت آموزشــی در دستور کار وزارت ارتباطات قرار 
دارد، زیرساخت لازم برای ایجاد مدارس هوشمند و ایجاد تحول در حوزه آموزش 

کشور فراهم خواهد شد.

تماس ۵G فضایی با کمک یک ماهواره انجام شد
یک شرکت مستقر در تگزاس فناوری ارتباطی۵G مبتنی بر فضا را با برقراری تماس 
از یک موبایل عادی در هاوایی با مهندسی در اسپانیا نمایش داد. شرکت ASTاسپیس 
موبایل معتقد است این دستاورد شیوه برقراری ارتباط را دگرگون می کند و پتانسیل 

نزدیک تر کردن مردم جهان با کمک ارتباطات پیشرفته را دارد.
در اوایل سال جاری میلادی این شرکت اعلام کرد به طور موفقیت آمیز ماهواره اش 
که سیگنال های ۴G به موبایل ها می فرستاده را آزمایش کرده است. آنچه جدیدترین 
دستاورد AST اسپیس موبایل را متمایز می کند، برقراری تماس از یک منطقه مرده 
بی سیم )wireless dead zone ( است که چشم انداز شبکه های مبتنی بر فضا 

در از بین بردن شکاف های تماسی به خصوص در مناطق دورافتاده را ارتقا می دهد.
محور این دستاورد ماهواره آزمایشی BlueWalker 3 است که بزرگترین طیف 
ماهواره های ارتباطی به کار گرفته شده در مدار زمین به حساب می آید. این ماهواره 

تبادل نامحسوس صوت و داده بین زمین و کهکشان را فراهم می کند.
این دستاورد که براساس موفقیت های پیشــین شرکت بنا شده، نخستین تماس 
صوتی مبتنی بر فضا در جهان را با اســتفاده از موبایل های معمولی و اصلاح نشده 

نشان می دهد.
برنامه پیچیده تست این شرکت هم اکنون شامل تماس های صوتی، تماس ویدئویی 
۴G و ارتباط۵G است که نه تنها تماس های صوتی و پیامک ها بلکه فعالیت هایی 
مانند جستجو در اینترنت، دانلود فایل، استفاده از اپ های پیام رسان و پخش ویدئو در 

موبایل های استاندارد را نیز تسهیل می کند.

ارائه دستاوردهای دانش بنیان ها در نمایشگاه صنعت 
ساختمان عراق

شرکت های دانش بنیان در یک پاویون اختصاصی در نمایشگاه بین المللی صنعت 
ساختمان، تأسیســات و برق )CHP Show ۲۰۲3( دســتاوردهای خود را در 
معرض دید بازدیدکنندگان قرار می دهند. به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، 
نمایشگاه بین المللی CHP Show ۲۰۲3 به مدت چهار روز )دوم تا پنجم مهر ماه 
۱۴۰۲(، پذیرای فعالان صنعت ساختمان، تأسیسات و برق از کشورهای مختلف 
است. پاویون شرکت های دانش بنیان ایرانی به همت صندوق نوآوری و شکوفایی 
در این نمایشگاه برپا شده است تا این شرکت ها بتوانند دستاوردها و محصولات 
خود را در حوزه ساختمان، تأسیسات و برق به نمایش بگذارند. یکی از برنامه های 
صندوق نوآوری در راستای کمک به توسعه بازار صادراتی شرکت های دانش بنیان، 
حمایت از حضور این شرکت ها در نمایشــگاه های دائمی خارجی و نیز حضور در 
نمایشگاه های معتبر بین المللی به دو صورت حضور مستقل و برپایی پاویون است.

رکورد ترافیک داخل و خارج در بازی پرسپولیس و النصر 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ۵۰ درصد به ظرفیت شــبکه زیرساخت 
تا پایان سال افزوده می شود. عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در یکی از پیامرسان های بومی در خصوص ثبت پیک ترافیک داخل ۶.3 ترابیت 
برثانیه در جریان بازی پرسپولیس و النصر و توسعه زیرساخت های ارتباطی کشور 
گفت: این نتیجه توســعه زیرســاخت های ارتباطی در دو سال گذشته است که 

ان شاءالله ادامه خواهد داشت.
وی افزود: خبر خوب دیگر اینکه در کنار شتاب گرفتن پروژه فیبرنوری ،۵۰ درصد 
به ظرفیت شبکه زیرساخت تا پایان سال افزوده می شود. زارع پور ادامه داد: شرکت 
مخابرات و اپراتورهای همراه هم باید به روند توسعه خود شتاب بدهند تا کیفیت 

شبکه بیش از گذشته افزایش یابد.
همچنین امیر لاجوردی رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در یکی 
از پیامرسان های بومی در خصوص رکورد مجموع پیک ترافیک داخلی و خارجی 
گفت: در جریان بازی پرسپولیس و النصر، یک بار دیگر زیرساخت های ارتباطی 
کشور با موفقیت محک خورد و پیک ترافیک داخل ۶.3 ترابیت برثانیه ثبت شد و 
برای اولین بار، مجموع پیک ترافیک داخل و خارجی کشور رکورد زد و از مرز ۱۱ 

ترابیت برثانیه گذشت.

اخبار

معاون علمی رئیــس جمهور 
گفــت: توانمندهــای فناورانه 
جمهوری اسلامی ایران به ویژه 
در حوزه سلامت و ظرفیت های 
صنعتی موجــود در اندونزی، 
زمینه ساز شــکل گیری خط جدیدی در روابط دو کشور 
شده اســت. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، آیین گرامیداشت هفتاد 
و هشتمین سالگرد اســتقلال اندونزی با حضور روح الله 
دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهوری و رونی پراســتیو یولیانتورو، ســفیر جمهوری 
اندونزی در ایران برگزار شد. دهقانی در این مراسم ضمن 
تبریک روز ملی اندونزی به مردم این کشــور، عنوان کرد: 
خوشبختانه روابط دو کشور با گذشت بیش از هفت دهه، 
همواره توام با دوستی، همکاری، احترام و درک متقابل بوده 
است و ارتباط میان مردم دو کشور بزرگ ایران و اندونزی 
ریشه در تاریخ دارد. قرن ها پیش، مردم دو کشور بواسطه 
دین مبین اسلام پیوندهای عمیقی با یکدیگر برقرار نمودند 
و دو ملت بزرگ مسلمان ایران و اندونزی در طول سده های 

گذشته این تعاملات را به خوبی حفظ کرده اند.
وی با اشاره به نقش و جایگاه برجسته جمهوری اندونزی 
به عنوان پرجمعیت ترین کشور مسلمان منطقه جنوب 
شرق آســیا گفت: اندونزی به عنوان عضو فعال، موثر و 
پیشرو ســازمان ها و نهادهای مهم بین المللی و منطقه 
ای نظیر سازمان ملل متحد، سازمان همکاری اسلامی، 
جنبش عدم تعهد، گروه ۲۰ و دی۸ و آ سه آن از جایگاه 
ویژه ای در سیاســت خارجی جمهوری اســلامی ایران 

برخوردار است.
رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به سیاست ایران در حوزه 
همکاری با سایر کشــورهای منطقه و جهان عنوان کرد: 
جمهوری اســلامی ایران در چارچوب سیاست خارجی 
متوازن، هوشــمند و پویای خویش، اهمیت ویژه ای برای 
توسعه مناسبات با کشورهای دوســت از جمله اندونزی 
قائل است. خوشبختانه این اراده در دو طرف وجود دارد و 
مقامات جمهوری اسلامی ایران و جمهوری اندونزی، مصمم 
به ایجاد بسترهای لازم و تمهیدات مورد نیاز جهت توسعه 

مناسبات در زمینه های مختلف با نگاه راهبردی هستند. 
دهقانی به همکاری و تعامل ایران و اندونزی به عنوان یکی 
از سیاست های دولت سیزدهم اشاره کرد و افزود: نمونه بارز 
این اراده سیاسی، سفر اخیر دکتر رئیسی، رئیس جمهور 
ایران به جاکارتا در پی دعوت جناب آقای جوکو ویدودو، 
همتای اندونزیایی ایشان است که نقطه عطفی در روابط 
دوجانبه دو کشور و سرآغاز فصل جدیدی از روابط دو ملت 
بزرگ ایران و اندونزی محسوب می شود؛ در کنار جایگاه 
دو کشور در دو منطقه ســوق الجیشی غرب و شرق آسیا، 
اشــتراکات فرهنگی – تمدنی و ظرفیت های قابل توجه 
همکاری در زمینه های مختلف و همچنین الزامات جدید 
نظام بین الملل، نویدبخش گشایش فصل نوینی از روابط 

دو کشور بر مبنای احترام و درک متقابل است.

یک میلیارد دلار تبادلات اقتصادی ایران و 
اندونزی

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با بیان این که جمهوری اسلامی ایران و 
جمهوری اندونزی در مناسبات دوجانبه به دنبال تعمیق 
همکاری ها در حوزه های مختلف سیاســی، اقتصادی، 
تجاری، انرژی، علمی و فنــاوری، فرهنگی، پارلمانی و 
امنیتی هستند، افزود: حجم روابط تجاری میان دو کشور 

به حدود یک میلیارد دلار رسیده است. 
خوشــبختانه زمینه هــای همکاری دو کشــور، طیف 
وسیعی از موضوعات دوجانبه، منطقه ای و بین المللی 
و همچنین جهان اســلام را در بر گرفته و رایزنی های 
مستمر طرفین در این موضوعات ادامه دارد. وی با تاکید 
بر ضرورت وحدت کشورهای اسلامی، عنوان کرد: اهتمام 
به معرفی اسلام حقیقی در جهان، مقابله با افراط گرایی 
و اسلام هراسی و حمایت از منافع مسلمانان در جهان از 
جمله ملت مظلوم فلسطین، از نقاط وصل و اشتراکاتی 
 است که سیاســت خارجی دو کشــور را در یک مسیر 

قرار می دهد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، 
حوزه علم و فناوری را یکی از اصلی ترین محورهای همکاری 
ایران و اندونزی دانست و افزود: به صورت مشخص در حوزه 
علم و فناوری فرصت های بی بدیلی برای همکاری دو کشور 
فراهم است. توانمندهای فناورانه جمهوری اسلامی ایران 
به ویژه در حوزه ســلامت و ظرفیت هــای صنعتی موجود 

در اندونزی، زمینه ساز شکل گیری خط جدیدی در روابط 
دو کشور شده اســت به گونه ای که روسای محترم جمهور 
ایران و اندونزی شــخصا پیگیر اجرایی سازی توافقات این 
حوزه هستند و امیدوارم با جدیت هر دو طرف شاهد اثرات 
و پیشرفت های بزرگی در راستای منافع ملی هر دو کشور 
باشــیم. دهقانی ادامه داد: استفاده از ظرفیت مراکز علمی و 
تحقیقاتی دو طرف و برنامه تبــادل متخصصان باید با قوت 
پیگیری شــود تا دانشــمندان ایرانی و اندونزیایی به عنوان 
پل هایی هوشمند، ارتب اط دو کشور را هم به لحاظ فناوری و 
نوآوری و هم از منظر اقتصاد بنیان مستحکم تر از پیش نمایند. 
وی با بیان این که کمک به تقویت صلح و ثبات در منطقه و 
جهان و تقویت چندجانبه گرایی رویکرد مشترک جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری اندونزی به شمار می آید، افزود: در 
این راستا از حمایت ارزشمند اندونزی به خصوص در دوره 
عضویت در شورای امنیت در حفظ برجام و همکاری سازنده 
دو کشور در دیگر نهادهای بین المللی تقدیر و بر عزم راسخ 
مردم و دولت ایران بــرای تقویت همکاری ها با اندونزی در 
عرصه های مختلف در جهت تأمیــن منافع دو ملت تأکید 

می کنم.

تقویت همکاری های دو کشــور مبتنی بر 
اشتراکات ملت ها

رونی پراستیو یولیانتورو، سفیر جمهوری اندونزی در ایران 
نیز در این مراسم با اشاره به اشتراکات گسترده و عمیق 

فرهنگ، تاریخی و اقتصادی دو کشــور ایران و اندونزی 
عنوان کرد: اشتراکات و روابط عمیق فرهنگی و تاریخی 
ایمابین ایران و اندونزی طی این سالها به مشارکتی پویا 
در بخش های مختلف شامل تجارت، فرهنگ، آموزش و 

تبادلات مردمی تبدیل شده است.
وی با بیان این که همکاری های دو دولت هنوز جزء مهم 
و اساسی روابط دو جانبه فیمابین اســت، ادامه داد: به 
طور فعال در بحث و مذاکــرات دیپلماتیک جهت حل 
چالش ها و بهره وری از فرصتها بر پایــه احترام و درک 
ملل تاکید کرده ایم. یولیانتورو عنوان کرد: دیدار رئیس 
جمهوری محترم جمهوری اسلامی ایران از اندونزی در 
ماه می گذشته خود گواهی بر تعهد دو کشور بر ارتقای 
همکاریهای دو جانبه فعلی خود به ســطحی بالاتر بوده 
است. رهبران هر دو کشور متعهد به تقویت همکاریهای 
دو جانبه به ویژه در رسته های بهداشت ، علوم و فناوری 

هستند.
سفیر ایران در اندونزی، همکاری بین مجالس دو کشور را 
یکی دیگر از زمینه های تمایل همکاری دو کشور دانست 
و گفت: دو کشور در طول سالها در زمینه تبادل تجارب 
قانونی و ارتقای تعامــلات در زمینه های مورد علاقه دو 
طرف، کارهای مفیدی انجام داده اند. همکاری های بین 
مجالس دو کشــور، نه تنها باعث تقویت روابط سیاسی 
می شــود، بلکه تضمینی اســت که صدای مردم ما در 

بالاترین سطح شنیده شود.

معاون علمی رئیس جمهور مطرح کرد؛

ایجاد خط جدید همکاری  ایران و اندونزی 
News kasbokar@gmail.com

سخنگوی آمازون اعلام کرد این شرکت موضوع دریافت 
هزینه اضافی از خرده فروشانی که از سرویس حمل و 
نقل آمازون استفاده نمی کنند، را لغو کرده است. این 
امر نشــان می دهد غول خرده فروشی آنلاین روشی 
محافظه کارانه برای انجام عملیات هایش در بحبوحه 

افزایش تحقیقات آنتی تراست در پیش گرفته است.
آمازون تصمیم داشــت از یکم اکتبر ۲۰۲3 میلادی 
کارمزد ۲ درصــدی جدیدی بر هر فــروش محصول 

فروشــندگان طرف ثالثی وضع کند که کالاهایشان را 
خودشان ارسال می کنند. این شرکت اعلام کرده بود 
کارمزد مذکور برای محافظت از آن محصول در مقابل 

هزینه های بالاتر دریافت می شود.
اما اکنون یک سخنگوی آمازون در این باره می گوید: 
پس از بررسی های دقیق تصمیم گرفتیم برنامه دریافت 
کارمزد مذکور را اجرا نکنیم تا نظرات فروشندگان در 
خصوص آن روی طرح تاثیر نگذارد. تغییر برنامه های 

آمازون در حالی روی می دهد که شرکت با یک شکایت 
احتمالی از سوی کمیسیون فدرال تجارت روبرو است.

کارمزد گفته شــده روی هزاران فروشنده اعمال می 
شود که از طریق Seller Fulfilled Prime )برنامه 
آمازون برای تضمین ارسال سریع کالا( محصولات خود 
را می فروشند. این درحالی اســت که شرکت فرایند 
ارسال محموله را کنترل نمی کند. پیش بینی می شد 
در ماه جاری و پس از آنکه آمازون اعلام کرد امتیازاتی 

برای تسویه ادعاهای آنتی تراست علیه خود ارائه نمی 
کند، کمیســیون فدرال تجارت شکایتی علیه شرکت 

ثبت کند.
این ســازمان از دوران ریاست جمهوری دونالد ترامپ 
تحقیقات درباره آمازون را آغاز کرده است. آمازون به 
دلیل ترجیــح دادن محصولات خود بر فروشــندگان 
دیگر در پلتفرم فروش آنلاین با انتقادات زیادی روبرو 

شده بود.

وزارت بازرگانی چین در راستای شرایط جدید تعیین 
شده توسط پکن، اعلام کرد: برخی از شرکت های چینی 
مجوز صادرات محصولات گالیوم و ژرمانیوم را دریافت 
کرده اند. سخنگوی وزارت بازرگانی چین اعلام کرد که 
این وزارتخانه، درخواست های مجوز صادرات بعضی از 
شرکت ها را تایید کرده اســت که طبق شرایط تعیین 
شده بوده اند. صادرات ژرمانیوم و گالیوم چین در ماه 

اوت که کنترل صادرات روی این مواد آغاز شد، کاهش 
یافت. اما صادرات این دو فلز که در تراشه سازی کاربرد 
دارند، در ژوئیه که خریداران خارجــی قبل از اعمال 
محدودیت ها به خرید شتافتند، افزایش پیدا کرده بود. 
چین در ژوئیه، محدودیت هایی را برای صادرات هشت 
محصول گالیوم و شش محصول ژرمانیوم اعلام کرد که 
از اول ماه اوت، اجرایی شدند. محدودیت های مذکور، 

جدیدترین مرحله در جنگ در حال تشدید بین پکن 
و واشنگتن بر سر دسترســی به مواد مورد استفاده در 
ساخت ریزتراشه هایی با فناوری پیشرفته است. قوانین 
جدید، صادرکنندگان محصولات ژرمانیوم و گالیوم را 
ملزم می کند برای اقلام و فناوری هایی با کاربرد دوگانه 
یا مواردی که کاربردهای نظامــی و غیرنظامی دارند، 
مجوز صادرات دریافت کننــد. وزارت بازرگانی چین 

اعلام کرد که در اواســط ماه اوت، درخواست هایی را 
برای صدور مجوز صادرات دریافت کرده است. بر اساس 
گزارش رویترز، صادرات ژرمانیوم خام چین در هشت 
ماهه نخست سال ۲۰۲3، به 3۶.۴۸ تن رسید که ۵۸ 
درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته، رشد داشت، 
در حالی که صادرات گالیوم خام با ۵۸ درصد کاهش در 

همین مدت به ۲۲.۷۲ تن رسید.

مطابق با یک برنامه جدید در معاونت علمی و فناوری قرار 
است اقتصاد دانش بنیان در استان ها نیز پیگیری شود. در این 
برنامه نگاهی به وضعیت شرکت های دانش بنیان در استان ها 
و این برنامه انداخته ایم. به گزارش فارس، به تازگی برنامه ای 
تحت عنوان »برش استانی اقتصاد دانش بنیان« در کشور 
دنبال می شود. نگاه استانی به توسعه دانش بنیانی با توجه به 
لزوم تمرکززدایی از امکانات و افزایش نفوذ فناوری به صنایع 
مهم استان ها لازم و ضروری است. در این گزارش با جزئیات 
پراکندگی دانش بنیان ها در استان های کشور و این برنامه 

جدید بیشتر آشنا می شویم.

تمرکز غیرمنطقی همه چیز در تهران
یکی از مشکلات امروز کشور ما این است که بیشتر امکانات، 
فناوری و زیرساخت ها در پایتخت، یعنی تهران مستقر است 
و در اســتان های دیگر، امکانات کمتری وجود دارد. همین 
امر باعث تمرکز جمعیت بــالا، تمرکز صنایع و آلودگی هوا 
در پایتخت هم شده است و افراد برای استفاده از امکانات و 
یا پیدا کردن شغل و کار مناسب مجبورند به تهران یا نهایتا 
کلان شهرها روی بیاورند. تهران علاوه بر پایتخت سیاسی، 
پایتخت همه چیز از جمله کار، تولید و مصرف کالا هم هست.
حال اگر بتوان بستری را شــکل داد تا امکانات در شهرها و 
استان های کشور ایجاد شده و تولید استان ها رونق بگیرد، 
می توان بر این تمرکز تا حد خوبــی غلبه کرد. از طرفی اگر 
تولید رونق بگیرد، زمینه اشتغال نیز فراهم می شود و افراد 
دیگر مجبور نیستند برای پیدا کردن شغل مناسب از خانواده 
و دیار خود دور شوند. از آن طرف، ایران در یک دهه اخیر با 
پدیده شرکت های دانش بنیان مواجه شده است. شرکت هایی 

که مأموریت آن ها توسعه فناوری، ایجاد امکانات و ساخت 
تجهیزاتی است که می توانند در صنایع و کارخانه ها به کار 
گرفته شــوند و رونق تولید را رقم بزنند. بــا توجه به اینکه 
در جای جای کشــور، دانشگاه و اســتعداد وجود دارد، این 
شرکت ها بستر مناسبی برای اشتغال تخصصی افراد و فعال 

کردن استعدادهای منطقه ای نیز خواهند شد.

رصد وضعیت دانش بنیانی از نگاه جدید
حرف زدن از تعداد شرکت های دانش بنیان، امروز کمی تبدیل 
به کلیشه شده است، اما در اینجا قصد داریم نگاه عمیقی به 
این تعداد داشته باشیم و ببینیم وضعیت توسعه فناوری در 
استان ها چگونه است. با توجه به آمار اعلامی از سوی معاونت 
علمی و فناوری، تا زمان نگارش این گزارش، ۸9۴۱ شرکت 
دانش بنیان ثبت شده در کشور وجود دارد و طبق مدل ارزیابی 
جدید ۶۵۷۲ عدد از آن ها شرکت نوپا، ۱۷۶۶ عدد نوآور و ۶۰3 
عدد از آن ها شرکت دانش بنیان فناور هستند. نگاه به تعداد 
این شرکت ها از دریچه مدل ارزیابی جدید، این امکان را به ما 
می دهد که بدانیم کدام چه تعداد شرکت بزرگ و تأثیرگذار از 
نظر فناوری در کشور وجود دارد و چه تعداد هنوز جای رشد 
دارند و بایستی جای خود را در بازار پیدا کنند. خوبی این مدل 
جدید این اســت که به صورت ارتقایی تنظیم شده است و 
شرکت ها بایستی خود را رشد دهند تا بتوانند از حمایت های 
مستمر و بیشتر برخوردار شوند. طبق تعاریف جدید، شرکت 
نوپا شرکتی دانش بنیان اســت که کمتر از ۵ میلیارد تومان 
فروش دارد. این شــرکت ها در قدم اول بایستی بازار خود را 
توســعه دهند تا تأثیرگذاری خود را افزایش دهند. در حال 
حاضر این شــرکت ها ۷3.۵ درصد از تعداد کل شرکت های 

دانش بنیان ثبت شــده در کل کشور را تشــکیل می دهند. 
نوآورها نیز همان هایی هستند که فروش بالا دارند، اما ممکن 
است درصد کمی از سبد فروش آن ها محصولات با فناوری 
بالا و یا همان دانش بنیان باشد. در نهایت این فناورها هستند 
که هم وسعت و بزرگی لازم را دارند و هم محصولات آن ها با 
سطح فناوری بالاست و برای کشور هم این مهم است که نوپا و 
نوآور با رشد و تثبیت جایگاه خود بتوانند به فناور تبدیل شوند.

شرکت های فناور، قلب تپنده تولید کشور
شــرکت های فناور با توجه به حجم بالای فروش و فناوری 
سطح بالایی که دارند می توانند به صورت مستقیم بر صنایع و 
تولید تأثیر بگذارند. اگر بتوان تعداد بالایی از شرکت های فناور 
متناسب با مزیت های سرزمینی در هر استان داشت، می توان 
تولید استانی را در زمینه محصولات با ارزش و رقابتی بالا برد.

حال اگر تعداد شــرکت های فناور را در استان های مختلف 
بررسی کنیم، خواهیم دید که 3۱۴ شرکت فناور در استان 
تهران قرار دارد، یعنی حدود ۵۲ درصد از شرکت های با سطح 
فناوری بالا یا های تک در تهران مستقر هستند. استان البرز 
با ۶۶ شرکت، اصفهان با ۵۵ و خراسان رضوی با 3۲ شرکت 
در رده های بعدی قرار دارند. اســتان های مرکزی، قزوین و 
آذربایجان شــرقی نیز به ترتیب ۲۱، ۲۰ و ۱۶ شرکت فناور 
دارند. از طرفی، 3 اســتان اردبیل، سیستان و بلوچستان و 
کهگیلویه و بویراحمد شرکت دانش بنیان فناور ندارند و ۷ 
اســتان نیز تنها ۱ فناور دارند. از نظر حوزه فناوری نیز اگر 
نگاه کنیم، ۱۵3 شرکت فناور در حوزه »فناوری اطلاعات، 
ارتباطات و نرم افزارهای رایانه ای« فعالیت دارند. حوزه های 
»ماشــین آلات و تجهیزات پیشــرفته«، »مواد پیشرفته و 

محصولات مبتنی بــر فناوری های شــیمیایی« و »برق و 
الکترونیک، فوتونیک، مخابرات و سیستم های خودکار« نیز به 
ترتیب با ۱۴9، ۱۲۴ و 9۴ شرکت در دره های بعدی قرار دارند.

ابزار مهم برای فعال کردن صنایع در کشور
واضح است که لازم نیست همه استان ها در همه حوزه های 
فناورانه شرکت دانش بنیان داشــته باشند، اما نکته ای که 
در کشــور ما اهمیت دارد، آمایش ســرزمینی و شناسایی 
مزیت های نســبی در هر قســمت اســت. یعنی بایستی 
ظرفیت های هر استان را شناخت و متناسب با آن موضوعات 
از تأسیس شرکت های دانش بنیان حمایت کرد. این کار باعث 
می شود ظرفیت ها و فرصت سرشاری که در همه نقاط کشور 
وجود دارند، به فعلیت دربیایند. برای مثال یکی از مواردی 
که بایســتی در توسعه این نوع شــرکت ها در نظر گرفت، 
صنایع موجود در آن استان است؛ زیرا این شرکت ها با نیروی 
انسانی نخبه و تحصیل کرده ای که در اختیار دارند، می توانند 
تجهیزات خطوط تولید صنایع را بسازند و از آن طرف با رونق 
دادن به تولید، به اشتغال افراد استان نیز کمک کنند. ابزار 
اعتبار مالیاتی در قانون جهش تولید دانش بنیان نیز این امکان 
را به صنایع می دهد که در دانش بنیان ها سرمایه گذاری کنند. 
با استفاده از این ابزار صنایع می توانند به تحقیق و توسعه روی 
بیاورند و محصولاتی تولید کنند که قابلیت صادرات و رقابت 
در بازار بین المللی را داشته باشد. از آن طرف نیز یک شیوه 
تأمین مالی برای شرکت های دانش بنیان است. همین طور، 
استان هایی هم که در زمینه کشــاورزی دارای ظرفیت بالا 
هستند می توانند با گسترش صنایع تبدیلی خود، محصولات 

با ارزش تر و با اولویت صادرات تولید کنند.

آمازون از ترس شکایت دریافت هزینه های اضافی را لغو کرد

مجوزچینبرایصادراتموادتراشهسازی

برنامهجدیدمعاونتعلمیبرایشرکتهایدانشبنیاندراستانها
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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تهران

نقشه جديد از زمين هاي زراعي سراسر جهان
دانشمندان دو نقشه جهاني ارائه داده اند كه 
جامعه علمي را در كســب اطلاعات كامل 
درباره زمين هاي زراعي دنيا يك گام به جلو 
مي برد.  به گزارش ايسنا، اطلاع از مكان هاي 
زمين هاي كشاورزي براي برنامه ريزي امنيت 
غذايي جهاني و منطقه اي حائز اهميت است 
و آگاهي از اندازه ايــن زمين ها ديدگاه هاي 
ارزشمندي درباره شــرايط اقتصادي ارائه مي دهد. به همين منظور، تيمي از 

محققان به تازگي نقشه هايي از زمين هاي زراعي جهان ارائه داده  اند. 
نقشه نخست درصدهاي زمين هاي كشاورزي جهان را با تفكيك پذيري يك 
كيلومتري در سال 2005 نمايش مي دهد. اين نقشه توسط موسسه بين المللي 
تحليل سيستم هاي كاربردي»IIASA« و موسسه بين المللي تحقيقاتي سياست 
غذا »IFPR« و با استفاده از تركيب داده هاي چندگانه موسسات و سازمان هاي 
مختلف و همچنين داد ه هاي منبع يابي جمعيتي ارائه شده است. داوطلبان حاضر 
در اين پروژه از داده هاي با تفكيك پذيري بالا براي بررسي دقت نقشه ها در مقياس 

بزرگ تر استفاده كردند. 
»ليندا سي«؛ محقق IIASA معتقد است رويكرد ادغامي نقشه هاي موجود، 
نقشه تركيبي بهتري نسبت به نقشه هاي جهاني منفرد ارائه مي دهد. نقشه زمين 
زراعي جهاني ارائه شده توسط سي و همكارانش، دقيق تر از نقشه سال 2011 
است كه توسط موسسه IIASA  ارائه شده بود. آگاهي از وجود زمين هاي زراعي 
براي سياست گذاران حياتي بوده زيرا از طريق آن بهتر مي توانند سياست ها و 

سرمايه گذاري هاي لازم در زمينه توسعه روستايي و كشاورزي را اتخاذ كنند. 
نقشه ارائه شده ديگر، نخستين نقشــه اندازه مزارع جهاني به شمار مي آيد كه 
براساس داده هاي جمعيتي جمع آوري شده و از طريق پروژه Geo-Wiki متعلق 
به موسسه IIASA ارائه شده است. اين پروژه بر شبكه جهاني از دانشمندان متكي 
است كه هزاران تصوير با تفكيك پذيري بالا از پوشش زمين را براي تعيين وجود 
يا عدم وجود زمين زراعي ارائه مي دهد. اين نقشه درباره اندازه زمين هاي زراعي 
سراســر دنيا بوده و درحال حاضر نظير ندارد. محققان بر اين باورند نقشه هاي 
جديد، قدرت منبع يابي جمعيتي براي پروژه هاي تحليل داده هاي عظيم را نشان 
مي دهند. آنها همچنين درحال بسط دادن فعاليت هاي نقشه برداري از اندازه 
زمين هاي زراعي با همكاري دانشگاه كشاورزي Sokoine در تانزانيا هستند.  هر 
http: //geo-wiki. org/Security/login?Ba دوي اين نقشه ها بر روي سايت
ckURL=%2FApplication%2Findex. php  قرار دارند و جزئياتشان در 

نشريه Global Change Biology  قابل مشاهده است.

جهان

يادآور شــدن نكات و كمك كردن به فردي كه به دنبال 
كاهش وزن است امري پسنديده و كمكي بزرگ است اما 
گاهي اوقات ما ناخواسته نكاتي را مي گوييم كه خودمان 

از آنها اطلاعي نداشته و درباره شان تحقيق نكرده ايم. 
در ميان نكاتي كه دهان به دهان مي چرخند و مقبوليت 
عام دارند تعدادي از هيچ ريشه علمي برخوردار نيستند 
و تنها فردي كــه رژيم دارد را اذيت مي كند و شــايد به 
بدن او آسيب هاي جدي نيز وارد كند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، در ادامه مهم ترين اين نكات كه به اشتباه ميان 

مردم جا افتاده است را براي شما آورده ايم: 

 باشكم خالي ورزش كنيد
عده اي فكر مي كنند اگر با شــكم خالي به ورزش بروند 
بيشتر كالري سوزانده و زودتر لاغر خواهند شد اما بايد 
بدانيد كه ورزش كردن با شكم پر يا خالي هيچ وقت روي 
سوختن كالري تاثير نمي گذارد و تنها چيزي كه ممكن 
است به لاغر شــدن كمك كند و عضله سازي را افزايش 

دهد، نخوردن چيز خاصي آن هم تنها سي دقيقه قبل از 
ورزش كردن است. اين باعث مي شود تا بدن شما انرژي 
داشته و از مصرف بي مورد كالري هاي مورد نياز نيز كاسته 

خواهد شد. 

 تا حد امكان كم غذا بخوريد
يكي از بدترين و بيهوده ترين پيشنهاداتي كه مي توان به يك 
نفر داد، كم كردن كالري هاي ورودي تا حد امكان است. اين 
نكته را هميشه در ذهن داشته باشيد كه هيچ كسي از نخوردن 
لاغر نشده است بلكه از درست خوردن انسان مي تواند لاغر 
شود. اگر كالري هاي ورودي را تا حد امكان كاهش دهيد ديگر 
بدن نمي تواند خود را با شرايط حاضر وفق دهد و متابوليسم را 
كاهش مي دهد كه اين باعث مي شود تا سرعت كاهش وزن 

به طرز چشمگيري كاهش پيدا كند. 

 ميان وعده ها را حذف كنيد
نخستين و بزرگ ترين اشتباه براي فردي كه در رژيم است 

حذف كردن ميان وعده هاست. پزشــكان هميشه توصيه 
مي كنند اگر به دنبــال كاهش وزن اصولي هســتيد بايد 
ميان وعده ها را سالم و پرانرژي انتخاب كنيد تا توانايي انجام 
كار روزانه را داشته باشيد و درعين حال خط رژيم شما نيز 
برهم نخورد. خوردن چند عدد آجيل خام يا يك كاسه ماست 
بهترين پيشنهادي است كه متخصصين پيشنهاد مي كنند. 

 كالري ها بايد شمرده شود 
يكي از روش هاي كاهش وزن كه ايــن روزها طرفداران 
بسياري دارد، شمارش كالري هاي مصرفي است. در اين 
روش يك سقف كالري انتخاب شده و رژيم گيرنده تنها 
بايد تا اين سقف غذا بخورد. اين روش شايد كارامد باشد 
اما كاملا اشتباه است زيرا كالري موادي كه براي بدن لازم 
هستند نيز در اين شــمارش آورده مي شوند. اگر روزانه 
يك سيب 50 كالري دار مي خوريد بايد بدانيد اين سيب 
براي بدن لازم است اما اگر همين 50 كالري در قالب يك 
ساندويچ وارد بدن شود مي تواند روند كاهش وزن را از بين 

ببرد. پس خوردن مواد مغذي و حاوي ويتامين هيچ گاه 
در شمارش حساب نمي شوند. 

 بهترين رژيم غذايی برای بدن شما 
طرفداران هركدام ازبرنامه هــای غذايی، می گويند كه 
برنامه  تغذيه  آنها بهترين است اما واقعيت اين است كه 
بدن هر فردی منحصر به فرد است و يك رژيم خاص برای 
همه مناسب نيست. يك رژيم غذايی ايده آل برای شما، 
آن رژيمی است كه در آن، غذاهايی را كه شما نسبت به 
آنها حساســيت يا آلرژی داريد حذف كند و همچنين 
شامل طيف غذاهايی باشد كه مناسب سليقه تان، شيوه 

زندگی و نيازهای سلامتتان باشد.
با مشخص كردن اينكه بايد ازخوردن چه نوع غذاهايی 
خودداری كنيد و به خوردن كدام هــا ادامه دهيد، قادر 
خواهيد بود كه يك برنامه  شخصی برای خودتان ايجاد 
كنيد كه براساس شــيوه  زندگی خودتان است نه يك 

هوس گذرا.

بزرگ ترين اشتباهات دوران رژيم لاغري

ارتقاي تصويربرداري نانومقياس با كمك پوشك بچه
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    هشدار سازمان بين المللي كار براي بيكاري
گاردين: ســازمان بين المللي كار بــه نابرابري هاي 
اجتماعي در درآمد و نرخ بالاي بيكاري جوانان هشدار داد. اين سازمان بين المللي 
اعلام كرد در حال حاضر 201 ميليون جوان بيكار در جهان وجود دارد و اين در 
حالي است كه اوضاع اشــتغال در جهان روز به روز بدتر مي شود و تعداد جوانان 
بيكار تا سال 2019 به بيش از 212 ميليون نفر خواهد رسيد همچنين نابرابري در 
درآمد و افزايش بيكاري جوانان به نا آرامي هاي موجود در جوامع دامن خواهد زد. 
سازمان بين المللي كار اضافه كرد براي از بين بردن فاصله ايجاد شده در بازار كار تا 

سال 2019 بايد 280 ميليون فرصت شغلي در جهان ايجاد شود. 

 حذف 400 فرصت شغلي در »دريم وركس«
ديلي ميل: شركت آمريكايي دريم وركس قرار است 
در ادامه تعديل نيروهاي خود 400 فرصت شغلي ديگر را حذف كند. اين حذف 
فرصت هاي شغلي و تعديل نيروها براي كاهش هزينه هاي اين استوديو صورت 
مي گيرد. به گفته يكي از كاركنان اين كمپاني، هنوز تعداد دقيق افرادي كه تعديل 
خواهند شد مشخص نيست اما انتظار مي رود كه از 350 كارمندي كه در سال 
2003 از كار بيكار شدند، بيشتر باشد. نيروهايي كه تعديل خواهند شد كارمندان 
بخش توليد، انيماتورها و برخي از اعضــاي هيات مديره خواهند بود كه تقريبا 

2200 كارمند مي شود.

  افزايش سه برابري حقوق كارمندان چيني
اكونوميك تايمز: چين دستمزد كارمندان دولتي خود 
را تا 31 درصد افزايش داد. براساس اسنادي كه توسط رويترز رويت شده است 
چين براي تلاش گسترده براي مبارزه با فساد مالي، بهبود كارآيي كارمندان، 
كاهش دريافت رشــوه و پاســخگويي مقامات درباره عملكرد خود، دستمزد 
كارمندان دولتي خود را دست كم 31 درصد افزايش داده است. به دنبال اجراي 
اين طرح، حقوق برخي از كاركنان دولتي تقريبا سه برابر افزايش پيدا كرده است. 
اين در حالي است كه مديران برخي از شركت هاي دولتي چين به دليل بي كفايتي 

با كاهش حقوق خود در اين ماه مواجه شده اند. 

  افزايش قيمت سهام »ايرآسيا« با سقوط قيمت نفت
ام كي نيوز: با سقوط قيمت نفت خام، قيمت سهام شركت 
ايرآسيا به مقدار قابل توجهي افزايش پيدا كرد. به گفته مقامات كيوبو قيمت سهام 
هواپيمايي ايرآسيا از 6400 وون به 9500 وون رسيد كه اين بهبود چشمگير در نتيجه 
افت قيمت نفت خام حاصل شده است. همچنين پيش بيني مي شود فروش شركت 
در ســال جاري ميلادي با افزايش 2/9 درصدي به 5/9 تريليون وون و سود عملياتي 
شركت با افزايش 236/7 درصدي به 374 ميليارد وون خواهد رسيد البته در صورتي 
كه ميانگين قيمت هر بشكه نفت خام زير 70 دلار باقي بماند آمار و ارقام نهايي بالاتر 

نيز خواهد رفت. 

تيتر دانستني

براساس يافته هاي تيمي بين المللي از دانشمندان 
به رهبري محققي از دانشــگاه كاليفرنيا در بركلي، 
نخستين مكالمه بين اجداد انسان درباره ابزارسازي 
با سنگ بوده و 2/5 تا 1/8ميليون سال پيش رخ داده 
است. به گزارش ايسنا، محققان دريافتند ابزارسازي 
با ســنگ موجب تكامل زبان در ميان اجداد انساني 
در ساواناي آفريقا شــد. اين موضوع نشان مي دهد 
ارتباط بين قديمي ترين اجداد انساني احتمالا بسيار 
پيچيده تر از آنچه تصور مي شد، بوده و اينكه ساخت 

ابزار به تكامل انسان كمك كرده است. 
به گفته دكتر »تامس مورگان«؛ نويسنده ارشد اين 
پروژه، ابزارسازي امتياز تكاملي لازم براي رشددادن 

ارتباط مدرن انساني و آموزش را فراهم كرد. 

اين دانشمند با همكاري محققان دانشگاه ليورپول و 
دانشگاه سنتاندروز در اسكاتلند با انجام آزمايشات و 
آموزش دادن ابزارسازي با سنگ دوران الدوايي به 180 

دانشجوي هنر به يافته هاي خود رسيدند. 
قدمت صنعت ابزارســازي با سنگ الدوايي )صنعت 
يا فرهنگ الدوايي، صنعت ساختن ابزارهاي سنگي 

مبتني بر تراشه و ابزارهاي ســاطوري است( به بازه 
زماني »پارينه ســنگي« )حدود 2/5 ميليون سال 
پيش( در شــرق آفريقا باز مي گــردد و عمدتا براي 
700 هزار سال و تا زماني باقي ماند كه دسته تبرهاي 
پيشرفته تر در دوره آشولي و حدد 1/6 ميليون سال 
پيش ساخته شدند.  در آزمايشــات انجام شده تيم 
علمي، داوطلبان ابزارســازي با ســنگ، شيوه هاي 
مختلف را به هم تيمي هايشان نشان مي دادند و نتايج 
نشــان داد هنگامي كه آنها از طريق كلام به يكديگر 

آموزش دادند، ابزارهاي بهتري توليد كردند. 
اين يافته ها نشان مي دهد اجداد انسان ها نيز مانند اين 
دانشجويان، احتمالا از كلام براي آموزش اين مهارت 

به يكديگر استفاده كرده اند.

نخستين مكالمه اجداد انسان ها درباره چه بود؟
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»پس انداز چند دهه يك خانواده« در خانه اي متروكه
يك عــكاس آمريكايي، وقتــي درحال 
گرفتــن عكس هايي از داخــل يك خانه 
متروكه بود، مقدار زيــاد دلار در زير يك 

تشك پيدا كرد. 
به گزارش فارس، »ديو« هنرمند عكاس 
علاقه مند به عكاســي و كاوش خانه هاي 
قديمي اســت؛ وي پس از پيــدا كردن 

خانه هاي قديمي و متروكه، تصاوير زيبايي از آنها مي گيرد. 
وي در اوايل ســال 2014 خانه اي كه 30 سال متروكه بود را پيدا كرد و از 
تمام وسايل و قطعاتي كه در آن بود، عكس هايي انداخت؛ اين مرد جوان در 

اين خانه يك كشف باورنكردني هم داشت. 
وي مي گويد: اشياي عتيقه در همه جا به چشم مي خورد، پس از تصاويري 
كه از آشپزخانه انداختم به داخل اتاق خواب رفتم. يك كيسه زير تشك بود، 
پس از باز كردن آن مقدار قابل توجهي اسكناس قديمي كه دلار آمريكا و 
كانادا بود در كيسه پيدا كردم كه معادل 6 هزار يورو بود؛ جالب اينكه همراه 
پول ها 70 – 60 يادداشت پيدا كردم كه نشان مي داد اين ثروت چند دهه 

توسط خانواده جمع شده است. 
ديو و دوســت وي پس از اين موضوع به دنبال صاحبان اصلي و وارثان اين 
ثروت بودند و زن جواني را پيدا كردند كه صاحب اصلي اين ثروت بود؛ زن 

جوان پس از دريافت پول از اين دو جوان خيلي تشكر كرد. 

فراسو

كوتاه ترين و بلندترين آبزيان جهان
دربــاره انــدازه حيوانــات اقيانوســي 
فرضيه هــاي گوناگوني وجــود دارد اما 
براساس تحقيقات صورت گرفته در آمريكا، 
»عروس  دريايي يال شيري« طويل ترين 

آبزي جهان به شمار مي آيد. 
به گزارش سرويس علمي ايسنا، بسياري از 
افراد با ديدن حيواناتي مانند كوسه آنها را 
بزرگ ترين موجودات آبزي مي دانند اما براساس اندازه گيري هاي انجام شده 
توسط »كريگ مك  كلين« و همكارانش از »مركز ملي سنتز تكاملي« در 

كاروليناي شمالي، عروس  دريايي طويل ترين حيوان آبزي جهان است. 
تيم علمي اطلاعات خود درباره طول بدن حيوانات در فهرست ارائه شده را 
براساس مقالات علمي منتشرشده، مراكز پرورش ماهي، مراكز دريايي و منابع 
علمي ديگر دريافت كرد.  براساس داده هاي ارائه شده توسط اين دانشمندان، 
»عروس دريايي يال شيري« با طول 36/58 متر، طويل ترين آبزي اقيانوس به 
شمار مي آيد درحالي كه سفره ماهي با طول حداكثر 6/998 متر، كوتاه ترين 
جانور آبزي موجود در فهرست منتشره است.  سفره ماهي نوعي ماهي تخت 
از خانواده» رامك ماهيان )Myliobatidae(« و وابسته به كوسه هاست. به 
سفره ماهي، »دال ماهي« هم گفته مي شود و اين آبزيان در واقع نتيجه چرخه 
تكاملي كوسه ها هســتند. چنين حيواناتي معمولا در گروه هاي بزرگ و به 
صورت دسته جمعي زندگي مي كنند و استخوان بندي بدن آنها از غضروف كه 

ماده اي سخت ولي نرم تر از استخوان است، تشكيل شده  است.
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فناوري مورد استفاده در پوشــك  كودكان براي جذب مايعات ممكن 
است بتواند در ارتقاي تصويربرداري نانومقياس كمك كند.  به گزارش 
سرويس علمي ايسنا، محققان موسســه فناوري ماساچوست به دنبال 
راه هايي براي ثبت تصاوير وضوح بالا از ميكروسكوپ هاي آزمايشگاهي 
هســتند. اگرچه اســتفاده از يك ميكروســكوپ قدرتمندتر و جديد 
مي تواند ساده ترين راه باشد اما همچنين گران ترين روش خواهد بود.  
از اين رو دانشمندان به بررســي ماده اي موسوم به سديم پلي اكريلات 
 پرداخته انــد كه همچنين در پوشــك كــودكان براي جــذب مايع 

استفاده مي شود. 

آنها از اين ماده براي بزرگ تر شــدن نمونه ها استفاده مي كنند كه نياز 
به ميكروســكوپ قوي تر و گران تر را حذف مي كنــد.  محققان براي 
عملي كردن اين ايده، بخش هايي از نمونه زيستي را با رنگ فلورسنت 
رنگ آميزي كرده و ســپس آن در يك مواد شــيميايي مشابه تركيب 
مورد استفاده در پوشك ها غوطه ور كردند. در حقيقت، نمونه گسترش 
يافته و رنگ را با خود حمل مي كرد.  اگرچه اين گسترش باعث تخريب 
مولكول هاي اصلي شد اما رنگ به جا مانده يك نسخه دقيق المثني از 
نمونه را ارائه كرد كه پنج برابر از نمونه اوليه بزرگ تر اســت و به راحتي 

مي توان آن را با ميكروسكوپ استاندارد آزمايشگاهي مشاهده كرد.


